
22e vergadering Woensdag 10 juni 1992
Morgenvergadering

VOORZITTER : de heer L. Van-
velthoven

- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.

- De vergadering wordt geopend om
9.33 uur.

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

M. Maertens, L. Maximus ; buitens-
lands.

P. Berben, J. De Roo, R. Van Hoo-
land, D. Van Mechelen ; ambtsver-
plichtingen.

A. Van Aperen ; familieverplichtin-
gen.

SAMENSTELLING VAN COM-
MISSIES

Wijziging onder de vaste en de
plaatsvervangende leden

De Voorzitter : Voor de PVV-fractie
zijn in de Commissie voor Leefmilieu
en  Na tuurbehoud  mevrouw De
Maght-Aelbrecht als vast lid vervan-
gen door de heer Vergote en de heer

Denys als plaatsvervangend lid ver-
vangen door mevrouw De Maght-
Aelbrecht.

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1992
- 13 (BZ 1992) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 14 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 4
- 17 (BZ 1992) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de algemene uitgavenbegro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1992
- 13 (BZ 1992) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 15 (BZ 1992) - Nrs. 1 (+ Erratum
+ Bijlagen) en 2 (+ Erratum) tot 10
- 16 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3 (Ad-
ministratieve begroting)
- 17 (BZ 1992) - Nr. 1 (Verslag
Rekenhof)

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende diverse bepalingen tot begelei-
ding van de begroting 1992
- 186 (BZ 1992) - Nrs. 1 (+ Erra-
tum) tot 18

Algemene bespreking (Voortzetting)

De Voorzitter : Aan de orde is de
voortzetting van het begrotingsdebat.

ONDERWIJS, VORMING EN WE-
TENSCHAPSBELEID

De Voorzitter : Wij behandelen de

Vlaamse Raad Berichten van verhindering
Handelingen Nr. 22 Samenstelling van Commissies

materies waarvoor Ministers Van den
Bossche, Van den Brande en Detiège
bevoegd zijn, met name Onderwijs,
Vorming en Wetenschapsbeleid.

Ik herinner u eraan dat, naar aanlei-
ding van de bespreking van deze be-
grotingsmateries in de bevoegde
Commissie, eveneens de beleidsbrief
van Minister Van den Brande Het
wetenschapsbeleid in Vlaanderen -
Beleidsprioriteiten voor 1992 werd
behandeld.

De heer Swinnen, verslaggever, heeft
het woord.

De heer R. Swinnen, verslaggever
(op de tribune) : Mijnheer de voorzit-
ter, mijnheer de Minister, collega’s,
de Commissie voor Onderwijs, Vor-
ming en Wetenschapsbeleid heeft
vier vergaderingen gewijd aan de be-
spreking van de haar toegewezen de-
creetsbepalingen en secties van het
ontwerp van decreet, houdende de
algemene uitgavenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1992.

Het verslag over de besprekingen van
de aangelegenheden, waarvoor de
commissie bevoegd is, bevat vier de-
len : wetenschapsbeleid, landbouw-
vorming en middenstandsopleiding,
beroepsopleiding en onderwijs. In de
mij toegemeten tijd zal ik pogen een
bondig overzicht te geven van de be-
sprekingen zoals zij tijdens de com-
missievergaderingen werden  ge-
voerd.

Ten eerste, het wetenschapsbeleid.
Naar aanleiding van de bespreking
van de uitgavenbegroting heeft de
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Voorzitter van de Executieve de es-
sentiële punten uit zijn beleidsnota
toegelicht. De uitwerking van een
langetermijnvisie op het weten-
schapsbeleid is noodzakelijk. De op-
dracht moet klaar zijn tegen 1993 ;
vanaf de begroting 1994 wordt hier-
mede rekening gehouden. Op korte
termijn, dus voor de periode 1992-
1993, mag er in ieder geval geen ach-
teruitgang zijn. Er werden in ieder
geval schuchtere stappen naar een in-
haalbeweging gezet. Voor het pro-
bleem van de concurrerende be-
voegdheden inzake het wetenschap-
pelijk onderzoek tussen de Vlaamse
Gemeenschap en het Vlaamse Ge-
west enerzijds en de federale over-
heid anderzijds, moet de dialoog van
gemeenschap tot gemeenschap ter
zake een oplossing brengen.

Het Vlaamse wetenschapsbeleid zal
worden gebaseerd op zes krachtlij-
nen : gecoördineerd, allesomvattend,
geïntegreerd, geprogrammeerd, se-
lectief en doorzichtig. De uitwerking
van het strategisch plan inzake we-
tenschapsbeleid en de concretisering
ervan in operationele plannen zullen
enige tijd vergen. De financiële pro-
blemen in het fundamenteel onder-
zoek, de start van de opstelling van
het vierde Europese kaderprogram-
ma, de verder operationalisering van
de nieuwe of geherstructureerde in-
stellingen en de continue behoeften
van de Vlaamse overheid aan weten-
schappelijk onderbouwde en beleids-
gerichte kennis noodzaken onmiddel-
lijke acties. Deze acties zijn onder-
steunend, coördinerend en multisec-
torieel.

bij de voor 1991 ingeschreven kredie-
ten. De vermindering zoals gepland
in de initiële begroting 1992 wordt
weggelaten. In uitvoering van het re-
geerakkoord worden de kredieten
voor onderzoek en ontwikkeling op-
getrokken met 2,15  miljard tot 12,7
miljard. Hiermee wordt een belang-
rijke stap gezet om de achterstand
van Vlaanderen ten opzichte van an-
dere Europese landen met betrek-
king tot de financiering van weten-
schappelijk onderzoek en ontwikke-
ling geleidelijk weg te werken. De
verhoging van de kredieten wordt
vooral gerealiseerd door het her-
schikken van de middelen en situeert
zich vooral in onderwijs. Het toege-
wezen gedeelte van de uitgavenbe-
groting inzake wetenschapsbeleid,
alsmede de bevestiging van de con-
formiteit van de administratieve be-
groting met de algemene doelstelling
van de programma’s, worden aange-
nomen met acht stemmen tegen vier
bij één onthouding.

Ten tweede, de middenstandsoplei-
ding en landbouwvorming. De be-
spreking van het luik middenstands-
opleiding en landbouwvorming han-
delde voornamelijk over het VIZO
- Vlaams Instituut voor Zelfstandig
Ondernemen. De Voorzitter van de
Executieve verwees daarbij naar het
verslag van de Commissie voor Eco-
nomie, Energie en Werkgelegenheid,
waarin hij een toelichting inzake het
VIZO heeft gegeven. De Voorzitter
van de Executieve heeft de opdracht
gegeven de start van het VIZO te
evalueren. De toegewezen decreets-
bepaling en secties inzake landbouw-
vorming en middenstandsopleiding,
alsmede de bevestiging van de con-
formiteit van de administratieve be-

De ondersteunende acties hebben groting met de algemene doelstelling
voornamelijk betrekking op informa- van de programma’s, worden aange-
tie, evaluatie, monitoring en analyse. nomen met acht stemmen tegen vier

-bij één onthouding.Coördinerende acties situeren zich
op het vlak van de Vlaamse Rege-
ring, op het Vlaamse vlak, de federa-
le overheid en de Europese Gemeen-
schap. De multisectoriële acties zijn
het resultaat van de coördinatie op
federaal en internationaal niveau.

Wat de begroting 1992 betreft, wordt
een belangrijke inspanning gedaan
op het vlak van de middelen. Daar-
om wordt er opnieuw aangeknoopt

Ten derde, de beroepsopleiding. Me-
vrouw de Gemeenschapsminister van
Tewerkstelling en Sociale Aangele-
genheden heeft in haar inleiding ge-
wezen op de noodzaak van een gede-
gen en flexibel beroepsopleidings-
aanbod. Dit aanbod wordt momen-
teel gefinancierd door de bijkomende
dotatie van 250 miljoen frank aan de
VDAB en de middelen voorzien in-

gevolge het interprofessioneel ak-
koord van 27 november 1990. Op
lange termijn moet dit beleid leiden
tot een blijvende en nauwe samen-
werking tussen de VDAB en de
Vlaamse bedrijfssectoren en onder-
nemingen. Het besluit van de Vlaam-
se Executieve van 11 december 1991
bevat een nieuw model van finan-
cieel-organisatorische samenwerking
waarbij meer financiële verantwoor-
delijkheid vanwege de ondernemin-
gen wordt verwacht voor de oplei-
ding van de eigen werknemers. Door
deze heroriëntering beschikt de
VDAB over meer middelen voor de
opleiding van werkzoekenden die be-
horen tot de risicogroepen, voor de
decentralisatie van opleidingscentra
voor langdurige en laaggeschoolde
werkzoekenden, voor de problema-
tiek van de kinderopvang en de mo-
biliteit.

Mevrouw de Gemeenschapsminister
breekt ook een lans voor het opzet-
ten van een gecoördineerd optreden
met andere opleidingsstructuren zo-
als het onderwijs voor sociale promo-
tie, de middenstandsopleidingen en
het deeltijds onderwijs. De werk-
groepen van de subregionale tewerk-
stellingscomités aansluiting onder-
wijs-arbeidsmarkt bieden het gepaste
formum om tot een afgestemd beleid
te komen. De decreetsbepaling en de
sectie inzake beroepsopleiding, als-
mede de bevestiging van de confor-
miteit van de administratieve begro-
ting met de algemene doelstelling van
het programma worden aangenomen
met acht stemmen tegen twee bij één
onthouding.

Een volgend onderwerp behandelt
het onderwijs. In zijn inleiding be-
toogt de heer Gemeenschapsminister
dat een evenwicht vinden tussen bud-
gettaire overwegingen en de kwaliteit
van het beleid een zeer moeilijke en
delicate opdracht is, in het bijzonder
voor de onderwijsbegroting. Deze
begroting is de weerspiegeling van de
belangrijkste bekommernissen waar-
voor de Vlaamse Executieve zich in
haar regeerakkoord engageerde, te
weten : een maximaal streven naar
continuïteit in het beleid ; het respec-
teren van pedagogische rust in de
scholen ; vereenvoudiging van de re-
gelgeving ; grotere autonomie en ver-
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antwoordelijkheid van de instellingen
en meer rationele inrichting van het
onderwijsaanbod, overeenkomstig de
suggesties van het OESO-rapport.
Bij de aanvang van het volgend
schooljaar wil de heer Gemeen-
schapsminister, via goedgekozen,
kleinschalige initiatieven, de aanzet
geven tot enkele fundamentele on-
derwijsdiscussies inzake zittenblijven
en schoolverzuim, de herwaardering
van de leerkrachten en de herstructu-
rering van het volwassenenonderwijs.

De onderwijsuitgaven 1992, begroot
op 203,5  miljard frank, zijn geba-
seerd op ramingen van de behoeften
door de onderwijsadministratie. De
uitgaven werden niet gedefinieerd als
zogenaamde betalingskredieten. In
het bedrag is inbegrepen het aandeel
van onderwijs in de globale provisie
voor indexverhoging en Vlaamse col-
lectieve arbeidsovereenkomsten,
maar het is exclusief de sociale en
fiscale lasten verschuldigd op de ein-
dejaarstoelage van 2,3 miljard frank.
Met een uitgave van meer dan 200
miljard legt het Vlaams onderwijs be-
slag op bijna de helft van de totale
Vlaamse begroting. Precieze ramin-
gen inzake onderwijs blijven evenwel
een moeilijke opgave. De onderwijs-
uitgaven zijn immers in belangrijke
mate afhankelijk van het toekomstig
keuzegedrag en beslissingen van per-
sonen en/of instellingen. Het aanbod
van de onderwijsinstellingen kadert
in de toepassing van een aantal nor-
men, vervat in een zeer complexe
reglementering. Het derde-betalers-
systeem staat hier niet borg voor een
zuinig en efficiënt optreden vanwege
de inrichtende machten. De onder-
wijsuitgaven zijn daarenboven moei-
lijk samendrukbaar. Een daling van
leerlingen en/of omkaderingsregels
leidt niet noodzakelijk tot een recht-
evenredige vermindering van het
aantal budgettaire full-time ambten.
Bovendien draagt de onderwijsbe-
groting een toenemende loonlast in-
gevolge arbeidsherverdelende maat-
regelen en prepensioneringen, de zo-
genaamde zekerheidsfunctie.

De stijging van de behoeften voor
1992 wordt verklaard door drie ele-
menten.

Ten eerste, het effect van de evolutie
van de eenheidsloonkost met zijn
weerslag op meer dan 85 % directe
en indirecte loonmassa.

Ten tweede, allerhande tewerkstel-
lingseffecten onder andere in het ka-
der van het migrantenbeleid dat in
1992 de kruissnelheid bereikt en ef-
fec ten  van arbeidsherverdelende
maatregelen.

Ten derde, de exponentiële stijging
van de financiële lasten - intresten
en kapitaalaflossingen - ingevolge
de debudgettering van de investe-
ringssector voor schoolgebouwen en
universiteiten.

Vervolgens heeft de heer Gemeen-
schapsminister een aantal belangrijke
besparingsmaatregelen toegelicht. Ik
geef u een summiere opsomming van
de belangrijkste maatregelen : de
globale vermindering van het aan-
wendingspercentage van de omkade-
ring met 0,6  procent. De grootste
vermindering vindt plaats in het se-
cundair onderwijs : - 0,9  procent ;
het rollend fonds voor scholen in cri-
sissituaties wordt afgeschaft ; aanpas-
sing van het systeem van de vervan-
ging van zieke leerkrachten en daar-
aan gekoppeld de wijziging van de
cumulregeling ; evaluatie en een
strikter toezicht op de noodzaak van
de detacheringen ; besparingen in het
leerlingenvervoer, onder andere
door een overheveling van middelen
en bevoegdheden naar de ARGO ;
retardatie van aanstellingen in de be-
geleiding, de inspectie en de dienst
voor Onderwijsontwikkeling
(DVO) ; de maatregelen in het bij-
zonder onderwijs hebben aan de ene
kant betrekking op een regeling van
de participatie van personen met een
handicap ouder dan 21 jaar, aan de
andere kant op de leerlingen in het
type 8 van het buitengewoon onder-
wijs.

Ook inzake de PMS-centra en het
medisch schooltoezicht worden maat-
regelen getroffen. Ze staan in ver-
band met de maatregelen in het bui-
tengewoon onderwijs. Concreet
houdt de maatregel een opschorting
in van de vaste benoemingen en een
beperking van de vervangingen en
van de tijdelijke aanstellingen. In het

deeltijds kunstonderwijs wordt een
grotere bijdrage van leerlingen en
studenten gevraagd, waarvan de mo-
daliteiten te bespreken zijn met het
onderwijsveld. In uitvoering van een
bepaling van onderwijsdecreet-
wordt een besparing gerealiseerd in
het onderwijs voor sociale promotie.
De inrichtende machten van het OSP
kunnen de geïnde werkingsmiddelen
behouden en zelf aanwenden.

In de voorliggende begroting 1992
zijn ook drie belangrijke nieuwe ini-
tiatieven die de heer Minister uitvoe-
rig heeft toegelicht.

Het eerste initiatief omvat projecten
met betrekking tot onderwijsvoor-
rang. Hiervoor werd op de begroting
van dit jaar 36 miljoen ingeschreven.
Op kruissnelheid zal dit project ruim
108 miljoen frank aan middelen vra-
gen. De problematiek van onder an-
dere schoolverzuim en schoolmoe-
heid, leerachterstanden en zittenblij-
ven, de studie- en beroepskeuze van
meisjes in het secundair onderwijs,
zullen projectmatig aangepakt wor-
den. Een tweede nieuwe initiatief be-
treft een verhoging van het budget
van de basiseducatie met 26 miljoen.
Het is ook een initiatief dat past in
de sociale priori tei ten van het
Vlaams regeerakkoord. Het derde
nieuwe initiatief betreft de admini-
stratieve ondersteuning van het basis-
onderwijs. Hiervoor werd op de be-
groting 1992 100 miljoen ingeschre-
ven. Op jaarbasis betekent dit 300
miljoen aan bij komende middelen.
Om de kleine scholen te ondersteu-
nen wordt de lesopdracht van de di-
recteur met 4 uren verminderd. De
wat grotere scholen krijgen een bij-
komend aantal uren administratieve
hulp.

Naar aanleiding van deze begroting
heeft de heer Minister ook een aantal
krachtlijnen medegedeeld, die hij de
volgende jaren in zijn onderwijsbe-
leid wenst te leggen. Prioriteiten van
dit onderwijsbeleid zijn : de herwaar-
dering van de leerkrachten door ver-
betering van de situatie van de leer-
krachten in functie en van de initiële
lerarenopleiding en door stimulering
van de dynamische, groene, gezonde
school ; een voorrangsbeleid in func-
tie van actuele onderwijsproblemen,
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meer bepaald in functie van kansar-
me doelgroepen en problemen die
vooral maatschappelijk zwakkere
leerlingen bedreigen ; de herstructu-
rering van het volwassenenonderwijs
via een raamdecreet ; het weten-
schappelijk onderzoek aan de univer-
siteiten. Deze krachtlijnen zullen
eerstdaags worden uitgewerkt tot de-
gelijk onderbouwde beleidsbrieven
die de Minister aan de Vlaamse Exe-
cutieve zal voorleggen.

Tijdens de artikelsgewijze bespreking
heeft de Executieve een aantal amen-
dementen ingediend, ertoe strekkend
wijzigingen aan te brengen aan het
artikel 18, (programma’s 25 en 26),
46 en 67. De Commissie heeft inge-
stemd met deze amendementen. Het
geheel van de aan de Commissie
overgemaakte artikelen en secties die
onder de bevoegdheid ressorteren
van de Gemeenschapsminister van
Onderwijs werd aangenomen met 10
stemmen tegen 2 bij 1 onthouding.
De conformiteit van de administra-
tieve begroting werd eveneens met
10 stemmen tegen 2 bij 1 onthouding
bevestigd. (Applaus)

De Voorzitter : De heer De Meyer,
verslaggever wat het programmade-
creet betreft, heeft het woord.

De heer J. De Meyer, verslaggever
(op de tribune) : Mijnheer de Voor-
zitter, mijnheer de Minister, geachte
collega’s, het geheel van de artikelen
uit hoofdstuk VII - Onderwijs van
het ontwerp van programmadecreet
heeft niet als bedoeling de onderwijs-
wereld dit jaar nog te confronteren
met fundamentele heroriënteringen
en beperkt zich tot een aantal bespa-
ringen en beperkte bijsturingen.

Aan de hand van vijf principes licht
de Gemeenschapsminister de artike-
len van het programmadecreet toe en
wordt de algemene bespreking ge-
voerd. Een eerste punt is een grotere
autonomie en verantwoordelijkheid
van de onderwijsinstellingen. Inzake
leerlingenvervoer zet de Vlaamse
overheid een stap terug en delegeert
zij meer bevoegdheden en middelen
aan de Autonome Raad voor het Ge-
meenschapsonderwijs. De ARGO

zal dus voortaan autonoom zijn leer-
lingenvervoer kunnen inrichten en
beheren. Een lid drukt hierover zijn
appreciatie uit en pleit voor een over-
leg met alle inrichtende machten om
het leerlingenvervoer binnen een be-
paalde regionale omschrijving wat ra-
tioneler uit te bouwen.

Een tweede punt betreft een vereen-
voudiging van de regelgeving. De
kwestie van de vergoeding voor reis-
en verblijfkosten van de leden van de
inspectie en voor de pedagogische
begeleiding is zo een voorbeeld. Het
huidige omslachtige systeem, waarbij
- eenvoudig omschreven - de
Vlaamse Gemeenschap van het uni-
versitair ziekenhuis gelden vordert
die ze zelf subsidieert, kan worden
vermeden wanneer het principe van
de schuldvergelij king wordt toege-
past. Efficiëntie en besparing gaan
hier samen.

Een derde punt betreft de gelijke be-
handeling van onderwijsnetten, scho-
len en personeelsleden. Scholen zoals
Steiner-  en Freinetscholen zullen nu
ook recht hebben op een volwaardige
omkadering en subsidiëring. Daar-
voor was het nodig de tellingsdatum
te verschuiven van 1 februari van het
voorafgaande schooljaar naar 1 okto-
ber van het lopende schooljaar voor
de nieuwe jaren. Een lid wil de spe-
ciale tellingsdatum voor de scholen
in opbouw ook invoeren voor wat hij
noemt scholen in afbouw.

Een vierde punt betreft de verstevi-
ging van de rechtszekerheid van de
onderwijsinstellingen en van hun per-
soneelsleden. De Vlaamse overheid
wil de Autonome Raad voor het Ge-
meenschapsonderwijs zekerheid bie-
den in zijn financiering via een defini-
tieve decretale vastlegging van het
betalingsplan van de dotatie. De Ge-
meenschapsminister vermeldt hier
ook dat bij de afschaffing van het rol-
lend fonds vanzelfsprekend garanties
behouden blijven dat de godsdienst
en niet-confessionele zedenleer kun-
nen worden georganiseerd. Een lid
deelt mede dat zijn fractie het niet
eens is met de lineaire afschaffing van
het rollend fonds.

Een vijfde punt betreft een rationele-
re inrichting van het onderwijsaan-
bod.

Volgens de Gemeenschapsminister is
de discussie over een meer rationele
inrichting van het onderwijsaanbod
onafwendbaar. Door het OESO-rap-
port wordt dit, zijn inziens, terecht
op de voorgrond gesteld. De begro-
ting was een aanleiding om enkele
van die discussies aan te vatten. De
verhouding tussen het buitengewoon
onderwijs, het gewoon onderwijs en
de welzijnsvoorzieningen enerzijds,
en de taakformulering van de PMS-
centra anderzijds zijn twee sprekende
voorbeelden van dergelijke debatten.

Daarna kwamen drie specifieke on-
derwijssectoren aan bod : het buiten-
gewoon onderwijs, de PMS-centra en
het deeltijds kunstonderwijs.

Ten eerste, het buitengewoon onder-
wijs. De wet waardoor het buitenge-
woon onderwijs wettelijk vorm
kreeg, berust op twee principes : ge-
woon onderwijs blijft de regel - van-
daar dat de toegang tot het buitenge-
woon onderwijs aan duidelijke regels
is gebonden - en het buitengewoon
onderwijs moet tegemoet komen aan
de behoeften van de gehandicapte
leerling. De geest van de wet is dui-
delijk : het buitengewoon onderwijs
is onderwijs - en goed onderwijs -
en is er voor wie dit onderwijs nodig
heeft. De wet bepaalt dan ook niet
alleen de toegang, maar stelt ook een
grens aan de deelname aan het bui-
tengewoon onderwijs. De grens is 21
jaar, op een aantal in het decreet dui-
delij  k omschreven uitzonderingen
na. In principe wordt ervan uitgegaan
dat wie daarna nog blijvende nood
heeft aan een pedagogisch milieu, in
de welzijnssector moet kunnen wor-
den opgevangen. De aanleiding om
op dit moment de discussie inzake
het buitengewoon onderwijs aan te
gaan, is inhoudelijk, maar logischer-
wijze ook budgettair, aldus de Ge-
meenschapsminister.

Als beleidsverantwoordelijke stelt hij
de vraag, ten eerste naar de oorzaak
van de sterke toename van leerlingen
in het buitengewoon onderwijs en of
deze werkelijk inhoudelijk verant-
woord is. Ten tweede, wat zijn de
budgettaire consequenties hiervan en
is dit houdbaar ?

Een lid onderschrijft de filosofie

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 22
10 juni 1992 Begrotingen 708



De Meyer

waarbij het accent ligt op de mogelij-
ke integratie in het gewoon onder-
wijs. Een ander lid pleit voor een
ruim debat met de veldwerkers in het
buitengewoon onderwijs over deze
interpretatie.

Ten tweede, de PMS-centra. Een
tweede inhoudelijke discussie betrof
de PMS-centra. De selectieve wer-
vingsstop, vooral concreet gemaakt
door het beperken van de aanstelling
van tijdelijke vervangers, is bedoeld
als een moratorium samenlopend
met een diepgaand debat over taken
en profielen van de PMS-centra. Een
uniek instrument, zoals het PMS
moet beter tot zijn recht kunnen ko-
men, aldus de Gemeenschapsminis-
ter.

Ondanks het feit dat de PMS-centra
in 1981 de kans kregen zich los te
maken uit het prangende keurslijf
van het prestatiesysteem, zijn zij er
niet in geslaagd het nieuwe imago te
laten overkomen bij de klanten : de
leerlingen, de ouders en de scholen.
Naarmate de PMS-centra zich duide-
lijker en concreter op een zuiniger
aantal actievelden kunnen profileren,
kunnen zij hun imago vernieuwen en
aan geloofwaardigheid winnen, waar-
mee iedereen gediend is. Bij deze
herprofilering en herstructurering zal
ook het MST moeten worden betrok-
ken. Ook daar is een meer rationele
en zuinige organisatie denkbaar.

Eén van de leden verheugt zich over
de door de Gemeenschapsminister
aangekondigde handhaving van het
moratorium in de PMS-sector.

het oorspronkelijk voorstel om de in-
schrijvingsgelden te verhogen, een
wat ruw voorstel was. Daarenboven
moeten de sociale correcties ervoor
zorgen dat de drempel van het deel-
tijds kunstonderwijs sociaal over-
brugbaar  blijft. Een lid spreekt zijn
appreciatie uit over de luisterbereid-
heid van de Gemeenschapsminister
voor de kritische bemerkingen van de
Commissie en de buitenwereld, te-
vens verdedigt het lid de nieuwe re-
geling inzake de inschrijvingsgelden,
maar het vraagt ook een inhoudelijke
evaluatie van het deeltijds kunston-
derwijs.

Bij de algemene bespreking werd
eveneens uitdrukkelijk gevraagd om
het advies van de Vlaamse Onder-
wijsraad ernstig te nemen en hiermee
rekening te houden.

Bij de artikelsgewijze bespreking
werden een aantal amendementen
voorgesteld die een verbetering zijn
van de oorspronkelijk tekst, maar
waarbij hetzelfde besparingsdoel
wordt bereikt. Deze bespreking was
kritisch en opbouwend. Alle stem-
mingen - op één na - waren eenpa-
rig. Deze onthouding op één artikel
had als bedoeling aandacht te vragen
voor de werking van de sociale dienst
van het departement.

Ook de eindstemming in de Commis-
sie over de haar toegewezen artikelen
van het ontwerp van decreet verliep
met eenparigheid van stemmen. -

Voor de details van de bespreking
verwijs ik naar het schriftelijk ver-
slag.

Ten derde : het deeltijds kunstonder-
wijs. De schoolpopulatie nam in het
deeltijds kunstonderwijs gestadig toe.
De budgettaire consequenties zijn ui-
teraard in verhouding en vragen om
een opvang. De Gemeenschapsmi-
nister  meent dat iedereen overtuigd
is van de waarde van deze vorm van
onderwijs. Precies daarom moet men
ook de beste weg zoeken om dit sys-
teem in stand te houden, dus ook
betaalbaar te houden. De uitdaging
daarbij is én de toegang tot het sys-
teem, ook sociaal, te vrijwaren én de
pedagogische kwaliteiten die het on-
getwijfeld heeft, te handhaven. De
Gemeenschapsminister geeft toe dat

-

Mijnheer de Minister, verscheidene
collega’s van mijn fractie zullen
straks het woord nemen tijdens het
debat. Ik zal mij zelf beperken tot
enkele opmerkingen bij één maatre-
gel in de begroting. Als gewezen di-
recteur van een secundaire onder-
wijsinstelling ben ik verrast door de
eenzijdige lineaire besparingen bij
het vastleggen van het pakket uren-
leraren in het voltijdse secundair on-
derwijs. In de omzendbrief van 22
mei 1992 voorziet u slechts 98,8  pro-
cent van het globale aantal uren-lera-
ren voor 1992-1993. In uw beleids-
brief, toegelicht bij de bespreking

van de begroting, was er sprake van
een vermindering van het aanwen-
dingspercentage met 0,6  procent ; la-
ter was het cijfer 0,9  procent aan de
orde en uiteindelijk werd het 1,2  pro-
cent. Volgens de regels die de over-
heid tot nu toe gehanteerd heeft,
moet men in de toepassing van het
aanwendingspercentage anticiperen
op de verwachte schoolbevolking ;
men moet dus de cijfers voor 1 fe-
bruari 1993 vergelijken met de cijfers
voor 1 februari 1992. Als de school-
bevolking met 0,3 of 0,4  procent toe-
neemt, moet men dus een aanwen-
dingspercentage van 100,3  of 100,4
toepassen.

Door een aanwendingspercentage
van 98,8  wijkt de omkadering voor
1992-1993 in feite 1,5 procent af van
de organieke objectieve omkadering.
De Minister vraagt hierdoor een inle-
vering van ongeveer 900 full-time
ambten.

In uw beleidsbrief, mijnheer de Mi-
nister, lees ik bij de krachtlijnen in
het onderwijsbeleid over de herwaar-
dering van de leerkrachten het vol-
gende : Ondanks het feit dat de le-
raar binnen het geheel van het stre-
ven naar behoud en verbetering van
de onderwijskwaliteit een centrale
plaats inneemt, is de maatschappelij-
ke waardering ten opzichte van de
intrinsieke waarde en kwaliteit van
de leerkracht voortdurend afge-
zwakt. Willen we tot een herwaarde-
ring via kwaliteitsbewaking komen,
dan moeten we zorgen voor een uit-
stekende initiële opleiding, nascho-
ling en begeleiding van de leerkrach-
ten en de schoolteams. Daarenboven
moet het schoolklimaat, in al zijn as-
pecten, uitnodigend en stimulerend
zijn voor alle geledingen van de
schoolbevolking.

In het regeerakkoord van de Vlaam-
se Regering lees ik bij Herwaardering
van de leerkrachten : De leerkrach-
ten nemen een centrale plaats in het
onderwijsgebeuren in. Hun opdracht
is dan ook van het grootste maat-
schappelijk belang. Ik vraag mij ern-
stig af of uw maatregel het schoolkli-
maat zal bevorderen. Ik vraag mij
daarenboven af of hij aantoont dat
de opdracht van leerkrachten van het
grootste maatschappelijk belang is.
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De Meyer

Mijnheer de Minister, ik begrijp uw
terechte zorg om het onderwijsbud-
get te beheersen, maar u hebt voor
een gemakkelijkheidsoplossing geko-
zen, namelijk een lineaire besparing
van 1,2  procent in alle secundaire
scholen. Lineaire besparingen, in om
het even welke sector, zijn zelden
rechtvaardig. U maakt wel een uit-
zondering voor de minimumpakket-
ten : die mogen verder voor 100 pro-
cent aangewend worden. Die rege-
ling is voordelig voor kleine scholen
en voor grotere instellingen met een
hoog aanbod aan afdelingen in ver-
schillende sectoren. Ik dacht noch-
tans dat u een beleid verdedigde dat
de groei naar grotere schoolentiteiten
wilde bevorderen en belonen, om zo
de efficiëntie in de hand te werken
en versnippering te vermijden. Zou
het dan toch juist zijn dat minimum-
pakketten het meest voorkomen in
het onderwijsnet dat de Minister
nauw aan het hart ligt ?

De personeelsbesparende maatregel
die de Minister voorstaat zal reaffec-
tatie van vastbenoemde personeelsle-
den in de hand werken. Hiermee ra-
ken we aan één van de pijnpunten in
de onderwijssector. De huidige blin-
de werking van het reaffectatiesys-
teem is één van de meest demotive-
rende mechanismen voor jonge per-
soneelsleden in het onderwijs. Uw
maatregel zal daartoe verder bijdra-
gen. Daarenboven vrees ik dat vele
scholen uren klasseraad, klassedirec-
tie en bijzondere pedagogische taken
zullen opofferen om de grootte van
hun klasgroepen binnen de perken te
houden.

Het zijn juist deze uren die een
school en de leerkrachten de kans ge-
ven om extra-aandacht te besteden
aan jongeren uit zwakkere maat-
schappelijke groepen of aan minder-
begaafde kinderen. Wat de Minister
met het aanwendingspercentage be-
spaart, zal hij later in veelvoud moe-
ten uitgeven onder de vorm van een
of ander voorrangsbeleid.

Als besparing zal er dus alleen resul-
taat geboekt worden op korte ter-
mijn. Ik mis hierbij een visie op lan-
gere termijn inzake efficiënte school-

structuur, herwaardering van de leer-
kracht, creatieve kansen voor sterk-
begaafden naast opvang voor de
zwakste leerlingen.

Zolang wij hierover geen visie ont-
wikfkelen in samenspraak met alle
betrokken groepen, zolang wij hier-
over geen maatschappelijke consen-
sus bereiken, zolang zullen we jaar
na jaar gecontesteerde maatregelen
nemen.

De Voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

De heer A. Denys : Mijnheer de
Voorzitter, het is gebruikelijk dat de
oppositie applaudisseert voor de toe-
spraak van de verslaggever. Aange-
zien de verslaggever hier zijn eigen
opinie uiteenzet zien wij af van dit
applaus.

De Voorzitter : Mijnheer Denys, de
heer De Meyer had aangekondigd
dat hij na zijn verslag zou ingaan op
één punt uit de begroting.

De heer A. Denys : Mijnheer de
Voorzitter, als de CVP-fractie twee
of drie sprekers inschrijft, vind ik het
spijtig dat de verslaggever door zijn
toespraak verwarring zaait met per-
soonlijke standpunten.

De Voorzitter : Mijnheer Denys, er
was aangekondigd dat de heer De
Meyer onmiddellijk na zijn verslag
zou aansluiten met zijn deelname aan
het debat.

Mevrouw A.-M. Neyts-Uytte-
broeck : Mijnheer de Voorzitter, zo
de verslaggever een lid van de oppo-
sitie ware geweest, dan zou dit wel-
licht anders gelopen zijn !

De Voorzitter : De heer Van Grem-
bergen heeft het woord.

De heer P. Van Grembergen : Mijn-
heer de Voorzitter, met die procedu-
re heb ik zo geen problemen, waar
ik wel problemen mee heb is dat de
huidige Minister van Onderwijs voor
99 procent uitvoert wat door zijn ge-
respecteerde voorganger werd ge-
pland. Bijgevolg kan ik de toespraak
van de heer De Meyer bijna niet be-
grijpen.

De Voorzitter : De verslaggever
heeft het woord.

De heer J. De Meyer : Mijnheer de
Voorzitter, ik wil er toch op wijzen
dat mijn persoonlijke bemerkingen
enkel sloegen op een nieuwe recente
maatregel en dat de heer Van Grem-
bergen zich hier dus vergist.

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer De Meyer, de reaffectatie is
geen recent probleem.

De heer J. De Meyer : Mijnheer de
Minister, daarover gaf ik een be-
schouwing naar aanleiding van de be-
sparing met 1,2  ten honderd via de
aanwendingspercentages. Ik denk
dat u niet goed geluisterd hebt.

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer De Meyer, ik heb maar al te
goed geluisterd en heb ook goed ge-
noteerd en zal u daarover straks uit-
voerig van antwoord dienen volgens
dezelfde methode : ik zal mij ook lid
maken van een vakbond.

De heer J. De Meyer : Mijnheer de
Minister, jammer genoeg ben ik niet
bij een vakbond aangesloten.

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer De Meyer, na zo een toespraak
verdient u erelid te worden.

De Voorzitter : Mevrouw Leysen
heeft het woord.

Mevrouw A. Leysen (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, in het kader van
de bespreking van de begroting 1992
en het programmadecreet in openba-
re vergadering zal ik namens de
CVP-fractie een aantal algemene be-
schouwingen naar voren brengen.
Collega Moors zal dan specifiek over
wetenschapsbeleid spreken.

Allereerst dank ik de verslaggever
oprecht voor zijn beknopt, maar toch
zeer volledig en duidelijk verslag. Uit
de verslaggeving, zowel de mondelin-
ge als de schriftelijke, blijkt dat de
Commissie een zeer vruchtbare, con-
structieve en kritische bespreking
heeft gevoerd. Ik dank de Minister
voor de luisterbereidheid die hij aan
de dag heeft gelegd. Bij de beoorde-
ling van de begroting hebben we ons
laten leiden door het Vlaams regeer-
akkoord. We weten dat de oorspron-
kelijke begroting nog door Minister
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Leysen

Coens werd opgesteld en dat enkel
een aantal aanpassingen werden aan-
gebracht. Daardoor kan het regeer-
akkoord nu nog niet ten volle worden
uitgevoerd.

Wij onderschrijven volkomen de op-
tie dat er maximaal wordt gestreefd
naar het waarborgen van de conti-
nuïteit van het beleid en naar het res-
pecteren van de pedagogische rust.
Wanneer we echter de jongste weken
de actualiteit bekijken, stellen we
vast dat een aantal maatregelen zeker
niet als rustgevend worden ervaren.
Ik denk hierbij aan de vermindering
van de omkadering, de beperkingen
in het buitengewoon onderwijs, de
maatregelen in de PMS-sector en zo
meer. In het algemeen stel ik vast dat
die maatregelen die te maken hebben
met personeel het meest op weer-
stand stuiten. De gevolgen en de pre-
cieze opbrengst ervan kunnen ook
het moeilijkst worden becijferd.

Zo kom ik tot het probleem van het
verschil tussen de budgettaire en de
organieke ambten. De toenemende
afwijking tussen beide is onder meer
het gevolg van een stijging van het
aantal terbeschikkinggestelden, het
aantal leerkrachten met loopbaanon-
derbreking en het aantal naar andere
departementen gedetacheerde leer-
krachten. De herziening van de pre-
financiering naar andere departe-
menten van gedetacheerde leer-
krachten is een goede maatregel, om-
dat hij de doorzichtigheid, de klaar-
heid en het kostenbewustzijn bij elk
departement afzonderlijk vergroot.
Wie de lusten heeft, dient immers
ook de lasten te dragen. Mijnheer de
Minister, wij zouden het op prijs stel-
len precies te weten hoeveel perso-
neelsleden per net en per niveau zijn
gedetacheerd en naar welke secto-
ren. Wij weten dat u nog zoekende
bent, maar tussen de Commissiever-
gaderingen en vandaag is toch reeds
een kleine maand verlopen en mis-
schien hebt u op dit vlak meer duide-
lijkheid gekregen. Het verder uitwer-
ken van de regels voor outplacement,
zoals opgenomen in het Onderwijs-
decreet-III, kan ertoe bijdragen het
verschil tussen de budgettaire en de
organieke ambten te verkleinen. Dit

kan ook gebeuren door een herzie-
ning van het systeem van terbeschik-
kingstelling en reaffectatie. Tijdens
de bespreking van het Onderwijsde-
creet-  hebben wij reeds verklaard
dat we vragende partij zijn en dat we
bereid zijn op een constructieve ma-
nier mee te werken aan een nieuw
systeem.

De CVP-fractie steunt ten volle de
drie nieuwe initiatieven van de be-
groting. Ten eerste zijn er de projec-
ten in verband met onderwijsvoor-
rang. Hierbij denken we aan een ver-
nieuwde PMS-werking - we komen
hierop later nog terug -, aan een
nieuwe relatie tussen het gewoon en
het buitengewoon onderwijs evenals
aan het niet beperken van het voor-
rangsbeleid tot de VFIK-gemeenten.

Ten tweede, de basiseducatie. Wan-
neer het onderwijsvoorrangsbeleid
optimaal functioneert kan basisedu-
catie misschien verdwijnen. Toch
stellen wij vandaag vast dat met de
verhoging van het krediet niet aan
alle behoeften kan worden voldaan.
Wij dringen erop aan dat het advies
van de Raad van Basiseducatie zou
worden gevolgd om aan de meest
dringende behoeften te voldoen.

Ten derde, de administratieve onder-
steuning van het basisonderwijs. Po-
sitieve waardering van onze fractie
voor deze maatregel. Dit geeft de di-
recteur de mogelijkheid zich in te la-
ten met de schoolorganisatie, het
personeel, de leerlingen en de ou-
ders. Dit bevordert zeker de kwaliteit
niet en het belang van het basison-
derwijs voor de verdere schoolloop-
baan mag zeker niet worden onder-
schat. een discriminatie die er nog
bestond tussen de netten wordt hier-
door geleidelijk weggewerkt.

Met de maatregelen, die aanvanke-
lijk in het programmadecreet met be-
trekking tot het buitengewoon onder-
wijs werden voorgesteld, had onze
fractie het moeilijker. Wij vinden in
het regeerakkoord geen enkel woord
of zin die zou kunnen doen vermoe-
den dat een hervorming, een herden-
king of een reorganisatie van het BO
tot de prioriteiten van de Vlaamse
Regering behoort. Wij hebben vra-
gen bij het beoogde besparingsobjec-
tief.

Mijnheer de Minister, kan u mij zeg-
gen wat de kostprijs is van een plaats
in de welzijnssector, en dit vergelij-
ken met de kostprijs van het onder-
wijs ?

Wanneer het aangewezen is voor ge-
handicapte kinderen en jongeren dat
zij in het gewoon onderwijs blijven,
is een ondersteuning vanuit het bui-
tengewoon onderwijs noodzakelijk.
De kredieten voor het GON moeten
dan ook worden verhoogd.

Tenslotte aanvaarden wij niet dat het
BO ervan wordt verdacht onterecht
leerlingen te werven en onrechtmatig
bij te houden. Iedereen, zowel men-
sen met als zonder een handicap,
heeft recht op een onderwijs dat aan-
gepast is aan zijn of haar kenmerken
en dat de meeste garanties biedt voor
een optimale ontwikkeling van zijn of
haar mogelijkheden.

Mijnheer de Minister, met deze filo-
sofie, die u zelf verkondigt, gaan wij
akkoord. Pas wanneer er een samen-
werking tussen het gewoon en het
buitengewoon onderwijs tot stand
komt, zal men ertoe komen de leer-
lingen tijdig te verwijzen en tijdig te
laten instromen en hen te begeleiden
bij het terugplaatsen meer partners-
hip en minder concurrentie. Wij zijn
principieel voorstander van het tijde-
lijk karakter van het type 8 van het
BO.

Door de wet op het BO van 6 juli
1970 is de toegang tot het buitenge-
woon onderwijs aan duidelijke regels
gebonden. Deze wet bepaalt niet al-
leen de toegang, maar stelt ook een
grens aan de deelname aan het BO.
Die grens is 21 jaar op een aantal
duidelijk omschreven uitzonderingen
na. Wanneer deze uitzondering niet
meer kan worden gegeven voor OVl
en OV2, dreigen de zwakste leerlin-
gen in de kou te staan. In verschillen-
de regio’s is er een tekort aan op-
vangplaatsen voor deze jongeren.
Het kan niet de bedoeling zijn van
de Vlaamse Executieve om deze jon-
geren op straat te zetten. De kennis,
de vaardigheden en de attitudes die
zij moeizaam hebben verworven zul-
len vlug verloren zijn wanneer zij niet
in een pedagogisch milieu kunnen
worden opgevangen. Hoe denkt de
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Leysen

Minister dit concrete probleem op te
lossen ? Waar moeten de ouders te-
recht wanneer zij geen plaats vin-
den ? Het aantal leerlingen in het
buitengewoon onderwijs is toegeno-
men. Onze fractie is vragende partij
om een systematisch onderzoek te
doen naar de oorzaken hiervan. Pas
wanneer wij de resultaten kennen,
kunnen passende maatregelen wor-
den genomen. Het getuigt van wijs-
heid, mijnheer de Minister, dat u op
onze suggestie bent ingegaan om het
oorspronkelijk artikel 91 weg te la-
ten. De verdere uitdieping van deze
problematiek in samenspraak met de
sector is noodzakelijk ; onze fractie
wil hieraan actief meewerken.

In het regeerakkoord staat dat de op-
dracht van het PMS opnieuw zal wor-
den gedefiniëerd. Het PMS zal bo-
vendien gevraagd worden actief op te
treden ten aanzien van nieuwe maat-
schappelijke problemen. Aangezien
men nog niet weet welke nieuwe op-
drachten, hoe en door wie die zullen
worden uitgevoerd, is het voor onze
fractie aanvaardbaar tijdelijk geen
vaste benoemingen te doen. Het
PMS moet echter zijn huidige taken
kunnen blijven vervullen. Daarom
pleitte onze fractie ervoor de nodige
personeelsomkadering te behouden.
Om dezelfde besparing te realiseren,
stelden wij voor de werkingsmidde-
len niet te indexeren. Wij danken de
Minister omdat hij hierop is inge-
gaan.

De PMS-sector is zelf vragende partij
voor het opmaken van nieuwe profie-
len. Inzake de studie- en beroepskeu-
zebegeleiding is het belangrijk crea-
tief en inventief na te denken over
de taakverdeling tussen ouders,
school en PMS, over methodieken en
strategieën. Het is van wezenlijk be-
lang dat ouders en leerkrachten als
eerste opvoedingsverantwoordelij-
ken hun opvoedingstaken optimaal
ter harte nemen : problemen onder-
kennen en opsporen, eerste hulp bie-
den en hun draagkracht overstijgen-
de problemen signaleren aan het
PMS-centrum. Slechts op deze wijze
kan de PMS-hulpverlening een maat-
schappelijke meerwaarde bewerk-
stelligen, met name de hulp die com-

plementair is aan de zelfhulp van het
natuurlijke opvoedingsmilieu voor
problemen die de begeleidingskunde
van gezin en school overstijgen. Ook
wij geloven in de belangrijk rol die
de klastitularis hierbij kan spelen. In
de hulpverlening moeten middelen
en mankracht zo optimaal mogelijk
worden ingezet. Gezien de beperkte
mankracht per centrum is het wel-
licht verstandiger kennis en kunde
enerzijds te beperken en te selecteren
en anderzijds te spreiden over de per-
soneelsleden, met het oog op het ver-
hogen van kwaliteit en rendement.
Met andere woorden specialisatie in
functie van de problematiek. Tot op
heden is de courante situatie in bijna
alle centra deze : teams gehecht aan
scholen. In functie van rendement en
kwaliteit van de werking moet men
een andere organisatie durven over-
wegen, bijvoorbeeld teams in functie
van begeleidingsdomeinen. Een der-
gelijke werkmodaliteit ligt nog erg
gevoelig en kan wellicht pas in de
toekomst. De kleinschaligheid van de
PMS-centra bevordert niet steeds de
slagkracht. Het is utopisch alle ken-
nis en kunde in elk centrum te willen
voorzien. Het valt dan ook op zijn
minst te overwegen geleidelijk regio-
nale samenwerkingsverbanden tus-
sen de centra te realiseren.

De hervorming van het deeltijds
kunstonderwijs van 1990 is nog niet
voltooid en nu reeds worden op ver-
schillende terreinen nieuwe maatre-
gelen genomen : de inschrijvingsgel-
den worden verhoogd, de omkade-
ringsnormen gewijzigd en er wordt
een verbod uitgevaardigd tot oprich-
ting van filialen. Wij betreuren dat
tijdens het spel de regels worden ver-
anderd. De vraag is dan ook hoe en
op welke basis de hervorming van het
kunstonderwijs zal worden geëva-
lueerd.

Wij appreciëren dat er een ernstig
begin is gemaakt met de sociale voor-
zieningen in het HOBU.

Om te besluiten maak ik namens de
CVP-fractie volgende vaststellingen.
Een, de onderwijsuitgaven voor 1992
worden geraamd op 203,5  miljard, of
bijna de helft van de Vlaamse begro-
ting. Twee, 85 procent van de onder-
wijskredieten zijn direct of indirect

bestemd voor personeelsuitgaven en
dus weinig samendrukbaar. Drie, bij
een ongewijzigd beleid zal het finan-
cieringstekort in het jaar 2000 oplo-
pen tot 45 à 65 miljard. Met deze
vaststellingen in het achterhoofd wil
de CVP-fractie haar verantwoorde-
lijkheid opnemen en samen met u en
met alle participanten aan het onder-
wijsgebeuren, gestalte geven aan de
uitvoering van het Vlaams regeerak-
koord. 1992 was een proefstuk, de
begroting 1993 wordt de echte uitda-
ging. Onze fractie zal de begroting
1992 en het programmadecreet goed-
keuren. (Applaus)

De Voorzitter : Mevrouw Neyts-Uyt-
tebroeck heeft het woord.

Mevrouw A.-M. Neyts-Uyttebroeck
(op de tribune) : Mijnheer de Voor-
zitter, mijnheer de minister, colle-
ga’s, ter inleiding van mijn uiteenzet-
ting maak ik dezelfde vaststellingen
als de vorige spreker. De onderwijs-
begroting vertegenwoordigt met haar
203,5  miljard frank nagenoeg de helft
van alle Vlaamse uitgaven, zegge en
schrijve 46,8  ten honderd. Voegen
wij hierbij de uitgaven voor scholing,
omscholing en herscholing, dan be-
naderen wij de 50 ten honderd, of de
helft van alle beschikbare begrotings-
middelen.

Wij moeten ons dus wel ernstig afvra-
gen of de geleverde inspanningen de
verhoopte resultaten opleveren.

Hoewel er in 1992 275 miljoen wordt
besteed aan de uitvoering van het de-
creet op de basiseducatie, zullen
daarmee niet eens alle nieuwe uren
daarvoor kunnen worden vergoed.
Basiseducatie heeft nochtans tot be-
langrijk doel de gebruikers die basis-
vorming mee te geven die ze om al-
lerlei redenen tijdens hun schooltijd
niet hebben verworven. Ik verwijs
hiervoor naar de honderden miljoe-
nen die elders op de begroting staan
ingeschreven voor de weerwerk-actie
en voor andere opleidingsprojecten
voor langdurig werklozen en laagge-
schoolden. Beide posten samen lo-
pen op tot 437 miljoen.

In 1992 wordt dus meer dan 700 mil-
joen besteed aan het remediëren van
achterstanden en lacunes opgelopen
tijdens het doorlopen van het gewone
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onderwijs. Deze vaststelling dwingt
ons tot het stellen van vragen rond
de maatschappelijke opdracht van
het onderwijsgebeuren.

Ik geloof dat deze opdracht erin moet
bestaan aan alle kinderen en jonge-
ren van de samenleving het hoogst
mogelijk peil van vorming en scho-
ling bij te brengen, zodat zij op hun
beurt kunnen bouwen aan de eigen
ontplooiing en kunnen bijdragen tot
de instandhouding en ontwikkeling
van de samenleving. Naast deze
hoofdopdracht, heeft het onderwijs
ook nog tot opdracht bij te dragen
tot een maximaal vormingsniveau
van volwassen gebruikers.

Een zodanig ambitieuze opdracht zal
onvermijdelijk veel geld kosten, en
verdient steun en waardering van de
hele gemeenschap, en zeer zeker van
de volksvertegenwoordiging. Het on-
derwijs is dus niet, zoals Michel Fou-
cault het suggereerde in een studie
naar aanleiding van de veralgeme-
ning van het internaatsonderwijs tij-
dens de Franse klassieke periode,
een duur systeem om adolescenten,
gedurende hun meest wilde jaren,
maatschappelijk te isoleren en te
neutraliseren. Het heeft een meer
verheven opdracht.

Die opdracht is zo belangrijk, dat we
met de grootste zorg moeten nagaan
of die wel degelijk en in voldoende
mate wordt vervuld.

Indien we als maatstaf het gemiddel-
de vormings- en scholingspeil van de
langdurig werklozen zouden nemen,
moet de vraag wellicht negatief wor-
den beantwoord. Idem dito wanneer
we de cijfers onder ogen zien van de
analfabeten of quasi-analfabeten die
in Vlaanderen geboren en getogen
zijn en die bijgevolg een aantal jaren
in Vlaamse onderwijsinstellingen
hebben doorgebracht.

Mijnheer de Minister, ik kan begrij-
pen dat de drie voorbije jaren vooral
besteed werden aan het scheppen van
een decretaal kader voor het Vlaams
onderwijs. Ik heb toen meermaals,
maar steeds tevergeefs, aangedron-
gen op een meer globaal en grondiger
onderwijsdebat waarbij we het on-

derwijsgebeuren zouden toetsen aan
zijn eigen maatschappelijke op-
dracht, of aan hetgeen we als dusda-
nig zouden bepalen.

Ook bij de bespreking van de begro-
ting 1992, die het merendeel van de
maatregelen voor het schooljaar
1992-1993 bevat, blijf ik op mijn hon-
ger voor wat een meer globale bena-
dering van het onderwijsgebeuren en
zijn finaliteit betreft.

Dit onderwijsgebeuren is immers
meer dan de optelsom van netten,
graden, ambten, kredieten, leer-
krachten, meester-, vak- en dienst-
personeel, directies en begeleidings-
diensten. Ik weet wel dat het onver-
mijdelijk is al deze categorieën en on-
derverdelingen de revue te laten pas-
seren bij het opmaken en het bespre-
ken van de begroting, maar daarmee
is nog niets gezegd over de individue-
le en maatschappelijke finaliteit van
het onderwijsgebeuren. Het is noch-
tans deze finaliteit die in hoofdzaak
de omvang van de onderwijsuitgaven
rechtvaardigt.

Tot nog toe hebben we ons vooral
beziggehouden met onderlinge ver-
houdingen in het onderwijs zelf of
met de organisatie van onderwijs-
structuren. Soms leek het wel alsof
het onderwijs tot hoofddoel had zich-
zelf in stand te houden, omdat er zo-
veel duizenden mensen in tewerkge-
steld waren en nog steeds zijn.

Er is nochtans ook in Vlaanderen een
fundamenteel onderwijsdebat in de
maak.

U heb ons voorgerekend, mijnheer
de Minister, dat het onderwijs tussen
de 45 en 60 miljard meer zal kosten
in het jaar 2000 dan de voor per-
soonsgebonden geaffecteerde midde-
len zullen opbrengen. Dit betekent
dat Vlaanderen, indien het met een
aparte gemeenschapsbegroting zou
werken, een groeiend deficit inzake
onderwijs zou kennen. Dat betekent
ook dat Vlaanderen zich moet klaar-
maken om een groeiend aantal mil-
jarden die voortkomen uit voor ge-
westmateries geaffecteerde middelen
niet aan gewestmateries te besteden,
maar integendeel aan onderwijs. Ik
herinner me een interview van Vice-

Voorzitter van de Executieve De
Batselier, iets meer dan een jaar ge-
leden, waarin hij ervoor waarschuw-
de dat die transfer niet eindeloos zou
kunnen doorgaan.

Een sectie die nagegoeg de helft van
alle beschikbare middelen opslorpt,
is het aan zichzelf verplicht zijn maat-
schappelijke opdracht zo goed als
mogelijk te vervullen, en moet daar-
enboven niet rekenen op een bedui-
dende stijging van middelen. Ik ge-
loof, mijnheer de Minister, dat hier-
mee het toekomstig onderwijsdebat
in alle scherpte getekend is.

In de mate waarin dat debat onover-
komelijk is, moet al het mogelijke ge-
daan worden om het sereen te laten
verlopen. Maar het is een dringend
debat dat geen uitstel duldt. Het is
tevens een indringend debat, dat
geen rookgordijnen duldt.

Zoveel als mogelijk moet worden
vermeden dat we een onderwijssitua-
tie zouden krijgen zoals deze die
Franstalig België twee schooljaren
lang gekend heeft. U zal me willen
geloven als ik zeg niet te pleiten voor
een tijdige onderwerping aan vak-
bondseisen. Ik ben het integendeel
eens met hetgeen te lezen staat op
pagina 36 van de Bijdrage tot het Re-
geerprogramma van de Vlaamse
Executieve, onder de hoofding Een
coherenter en krachtiger wijze van
beleidsvoering en besluitvorming,
waar terecht gesteld wordt : Beleid
en het algemeen belang vergen im-
mers meer dan het zoeken naar de
grootste gemene deler van de belan-
gengroepen. Dit betekent echter
evenmin dat de Minister geslaagd is
in zijn of haar opdracht wanneer het
hem of haar is gelukt alle belangen-
groepen op gelijke wijze tegen zich
in te nemen.

Wanneer u eerst, mijnheer de Minis-
ter, luid proclameert dat het onder-
wijs nood heeft aan rust, wat juist is,
en u vervolgens en volgens hen on-
verhoeds, dezelfde ondserwijsmen-
sen overvalt met besparingsmaatre-
gelen, dan hebben ze geen ongelijk
zich bekocht te voelen.

Wanneer u daarbovenop dan ook
nog mogelijk ingrijpende wijzigingen
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in de onderwijsinrichting aankondigt
voor het schooljaar 1993-1994, dan
zaait u zelf de wind waaruit u storm
dreigt te oogsten.

Ik doel hier onder meer op de aange-
kondigde schaalvergrotingen waar u
klaarblijkelijk veel heil van verwacht.
Ik wil herhalen wat ik hierover vorige
zomer aan uw voorganger heb ge-
zegd. Het kan wel zo zijn dat vele,
kleine vestigingen, duur zijn en tege-
lijk onvoldoende uitgerust, maar ze
zijn veilig en menselijk.

ken van enkele anomalieën. De
Vlaamse Gemeenschap besliste bo-
vendien om haar onderwijsmensen
niet langer op te zadelen met maal-
tijdcheques, maar om hen terug een
netto-eindejaarstoelage in geld te ge-
ven. Zolang aan Franstalige kant de
fiscale en sociale bijdragen aan de na-
tionale overheid niet worden doorge-
stort en er geen nationale oplossing
voor dit probleem wordt gevonden,
houdt de Vlaamse Gemeenschap de-
ze nationale gelden eveneens in en
spaart hiermee twee miljard uit.

In de begroting 1992 werd geen be-
drag gereserveerd voor het geval de
nationale overheid deze gelden toch
opeist. De reële uitgaven voor lonen
en wedden nemen uiteraard ook toe
wanneer meer mensen moeten wor-
den uitbetaald. Het aantal perso-
neelsleden dat uiteindelijk effectief
zal moeten worden uitbetaald, is wel-
licht de meest onvoorspelbare factor.

Op het ogenblik dat we schrikwek-
kende berichten krijgen uit zowel
Frankrijk als de Verenigde Staten
over de groeiende onveiligheid in
grote secundaire scholen, zouden we
er toch het best aan doen vele keren
na te denken alvorens we ons beker-
en tot het big is beautiful, want ook
in het onderwijs kan het verkeren.

Mijnheer de Minister, het baart wei-
nig goeds dat het op til zijnde grote
onderwijsdebat ook dit jaar verscho-
len blijft achter de waaier van grote
en kleine maatregelen. De tegen-
spraak tussen de beloofde rust en de
aangekondigde wellicht diepgaande
hervormingen baart nog veel minder
goeds. De begroting 1992 voor on-
derwijs kan onze goedkeuring niet
meedragen. (Applaus bij de PVV)

De Voorzitter : De heer Schellens
heeft het woord.

De heer A. Schellens (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, ruim 85
procent van de Vlaamse onderwijsbe-
groting wordt besteed aan lonen en
wedden. Dit overwicht in de onder-
wijsbegroting kent jaarlijks een auto-
matische stijging die niets te maken
heeft met beleidsbeslissingen van de
Vlaamse Gemeenschap. Er is immers
een autonome groeivoet, ingevolge
indexeringen, baremieke verhogin-
gen en de nationale, intersectoriële
CAO. De uitvoering van de Vlaamse
CAO zal de lonen en wedden van
alle Vlaamse onderwijsmensen nog
bijkomend doen stijgen.

Sommige categorieën personeelsle-
den krijgen daarenboven een extra-
verhoging als gevolg van het wegwer-

Ook al kan men nu met de vervroeg-
de telling van de leerlingen en het
project interface sneller en nauwkeu-
riger dan vroeger de omkadering be-
rekenen waarop iedere school recht
heeft, toch blijft de spanning tussen
het aantal budgettaire full-time amb-
ten en het aantal organieke full-time
ambten bestaan.

De Vlaamse Executieve heeft beslo-
ten voor onderwijs een audit op te
starten die voorstellen moet opleve-
ren voor de structurele sanering van
de hoge onderwijsuitgaven. Deze au-
dit zal wellicht bruikbare aanwijzin-
gen geven om het verschil tussen or-
ganieke en budgettaire ambten sterk
te verminderen.

Toch worden nu al maatregelen ge-
troffen om de personeelsuitgaven
enigszins te beperken.

Mijnheer de Voorzitter, de bespa-
ringscoëfficiënt van 0,6 procent die
vroeger reeds werd toegepast in het
secundair onderwijs en het hoger on-
derwijs buiten de universiteit wordt
opnieuw gehanteerd. De vraag is nu
of dit in de realiteit veel banen zal
kosten. Eén van de oorzaken van het
grote verschil tussen organieke en
budgettaire ambten is de boventallig-
heid. Hoewel vanuit budgettair oog-

punt een volledige reaffectatie of we-
dertewerkstelling van alle terbeschik-
kinggestelde personeelsleden wense-
lijk is, kan dit onmogelijk zonder de
kwaliteit van het onderwijs aan te tas-
ten.

Het onderwijsdecreet- bevat wel
enkele maatregelen inzake de terbe-
schikkingstelling, reaffectatie en we-
dertewerkstelling, die een positief
budgettair effect zullen hebben.

Een herinschakeling van bepaalde
categorieën structureel terbeschik-
kinggestelden kan ook veel oplossen.
In de nieuwe reaffectatieregeling
wordt nog voornamelijk een beroep
gedaan op vrijwilligheid, hetzij inza-
ke outplacement in andere sectoren
dan het onderwijs. Het regeerak-
koord bepaalt echter dat de navor-
ming niet alleen meer op basis van
vrijwilligheid kan gebeuren. Een vas-
te benoeming zal in de toekomst de
verplichting tot bijscholing inhouden.

De grote afwijking tussen organieke
ambten en budgettaire ambten is ech-
ter ook een gevolg van ziekteverlo-
ven en detacheringen. De Vlaamse
Executieve wil nu reeds misbruiken
inzake het ziekteverlof tegengaan en
dit koppelen aan een grotere autono-
mie van de scholen. Vervangingen
door tijdelijke leerkrachten ten laste
van de Vlaamse Gemeenschap zullen
voortaan pas vanaf drie in plaats van-
af twee weken ziekteverlof worden
toegestaan. Ter compensatie zullen
de scholen hun lessenrooster soepe-
ler kunnen aanpassen, zodat zij ge-
makkelijker kunnen beschikken over
gedeeltelijk boventallige personeels-
leden om de uren van de afwezige
leerkracht zinvol op te vullen.

Mijnheer de Voorzitter, mensen die
met de lichamelijke opvoeding te ma-
ken hebben, hebben de jongste jaren
meermaals een beroep gedaan op po-
litici. Het vorige schooljaar werd van
vele leerlingen in het middelbaar on-
derwijs een algemene uithoudingstest
afgenomen. De resultaten daarvan
zijn ronduit bedroevend, ook wan-
neer ze worden vergeleken met de
scores van leerlingen uit de ons om-
ringende landen. Eigenlijk vragen al
die verdedigers van de lichamelijke
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opvoeding niet veel. Zij vragen dat
alle leerlingen minstens twee uur li-
chamelijke opvoeding zouden krij-
gen.

Het is duidelijk dat de slechte condi-
tie van de jeugd onze samenleving op
termijn veel geld gaat kosten, want
wie vandaag een slechte conditie
heeft, zal morgen meer geneeskundi-
ge verzorging nodig hebben en zal
minder produktief zijn. Iedereen
draagt verantwoordelijkheid voor de
slechte fysieke conditie van de jeugd,
de jongeren zelf, ouders, scholen,
overheid. Een gecoördineerde aan-
pak is dus nodig. De rol van de
school is onvervangbaar. De jonge-
ren brengen er een groot deel van
hun jeugd door en de kwaliteit van
de opvoeding op school bepaalt voor
een groot deel de kwaliteit van hun
leven achteraf.

Fysieke activiteiten en sportactivitei-
ten moeten dus een belangrijke
plaats innemen in het lessenpakket.
Belangrijk hierbij is immers dat langs
de school om alle kinderen worden
bereikt. Het is daarom onontbeerlijk
dat de school instaat voor de harmo-
nische motorische ontwikkeling, met
het oog op de gezondheid.

De school moet ook aansporen tot
een gezonde en verantwoorde sport-
beoefening later en moet dus de no-
dige impulsen geven voor een levens-
lange sportbeoefening. In dit ver-
band verwijs ik naar een recent voor-
stel van decreet houdende vaststel-
ling van het verplicht minimum aan-
tal uren lichamelijke opvoeding in
het secundair onderwijs.

Dit voorstel van decreet werd in de
Werkgroep Sport van de Vlaamse
Raad unaniem goedgekeurd en strekt
ertoe, binnen een globale maatschap-
pelijke aanpak, de jongeren via het
onderwijs meer te stimuleren tot het
beoefenen van sport.

Recentelijk werd herhaaldelijk de
vrees geuit dat in bepaalde graden
van bepaalde netten nog slechts één
uur lichamelijke opvoeding zou wor-
den onderwezen. Hierbij zou ik bij
de Gemeenschapsminister van On-
derwijs willen aandringen geen les-

senroosters te willen goedkeuren met
minder dan twee uren lichamelijke
opvoeding.

Naar mijn gevoel mag de decreetge-
ver zijn verantwoordelijkheid niet uit
de weg gaan, opdat de lichamelijke
conditie en de gezondheid van de
leerlingen zouden worden gevrij-
waard. (Applaus)

ten van het basisonderwijs zijn rela-
tief tevreden.

Minister L. Van den Bossche : Is er
onrust in het hoger onderwijs ? Al-
leen in het secundair onderwijs, bij
de jongens en meisjes die zich de ve-
detten van het onderwijs achten, is

”

er sprake van enige onrust en daar
alleen.

De Voorzitter : De heer Tavernier
heeft het woord.

De heer J. Tavemier : Mijnheer de
Voorzitter, de Vlaamse Regering wil
in de eerste plaats rust brengen in het
Vlaams onderwijs. Tenzij de Minister
onder dit zinnetje uit de regerings-
verklaring iets totaal anders verstaat
dan ikzelf, mag hij nu reeds stellen
dat hij op dit punt mislukt is.

De heer J. Tavemier : Maar ook el-
ders. Iedereen in het onderwijs heeft
redenen om zich ongerust te maken.
Zelfs fractieleiders van de meerder-
heid hebben hier verklaringen afge- *
legd in verband met de evolutie van
het onderwijs en de financiering die
wijzen op ongerustheid. Ik zie niet in
waarom iemand die de evolutie van
het onderwijs en de financiering er-
van van nabij volgt geen redenen
heeft om zich ongerust te maken.Minister L. Van den Bossche : Dat

is pure demagogie. Rust betekent
niet absolute rust. Als alle omzend-
brieven pas in augustus zouden wor-
den verstuurd, dan zou er pas sprake
kunnen zijn van enige onrust. Vroe-
ger was dat het punt waarover altijd
heibel ontstond. Maar die omzend-
brieven zijn nu op tijd vertrokken.

De heer P. Van Grembergen : Bij
elke discussie over onderwijs gaat het
altijd in de eerste plaats om de cen-
ten. Bijna nooit vraagt men zich af
hoe men tienduizenden jonge men-
sen in Vlaanderen kan opleiden tot
mensen van onze gemeenschap, ver-

De heer J. Tavemier : De omzend-
brieven zijn inderdaad op tijd ver-
stuurd, maar ik heb het over een an-
der soort onrust. Er komen deze
week nog onderhandelingen met de
vakbonden over de toepassing van
die omzendbrieven . . .

Minister L. Van den Bossche : Prak-
tisch alle omzendbrieven zijn genego-
cieerd met de vakbonden. Of zij die
negociatie leuk vonden is een andere
discussie. Twee omzendbrieven zijn
nog ter discussie en dus nog niet ver-
trokken, namelijk die over de terbe-
schikkingstelling en reaffectatie en
die over het ziekteverlof buiten het
basisonderwijs.

De heer P. Van Grembergen : Een
bepaald immobilisme is ook rust.

De heer J. Tavemier : Maar ik heb
het over onrust, meer bepaald bij de
leerkrachten.

Minister L. Van den Bossche : Is er
onrust in het basisonderwijs ?

SP-Raadslid R. Swinnen, verslagge-
ver over de begrotingsmateries  onder-
wijs, vormingen wetenschapsbeleidDe heer J. Tavemier : De leerkrach-
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antwoordelijk, bewust, geëngageerd.
Waarom zijn die thema’s niet het uit-
gangspunt van het onderwijsdebat ?

De heer J. Tavemier : Ik dacht dat
ik deze uitgangspunten bepleit had
tijdens het debat over de regerings-
verklaring, want ook voor mij is de
inhoud belangrijker dan de centen.
Het is wel juist dat men om inhoud
te geven ook centen en structuren no-
dig heeft.

De heer P. Van Grembergen : On-
derwijs krijgt 200 miljard ! De vraag
is hoe kunnen wij dat bedrag het best
besteden : in eerste orde voor de
leerlingen en in tweede orde voor de
leerkrachten die ik waardeer, want ik
kom uit dat midden. Maar laten wij
de zaken toch niet op zijn kop zet-
ten !

De heer J. Tavernier : Dat heb ik
ook niet gedaan, ik heb zelfs nog niet
de kans gehad uit te leggen waar het
mij om te doen is. Ik zal dat dus nog
proberen te doen.

Wat de aanwendingspercentages be-
treft kan ik toch geen beter betoog
houden dan de heer De Meyer. Ik
kan toch niet de argumenten van een
lid van de meerderheid aan de Minis-
ter voorleggen.

Minister L. Van den Bossche : Ik
weet niet of de heer De Meyer tot
de meerderheid behoort.

De heer J. Tavernier : Misschien niet
voor onderwijs. Maar goed, niemand
kan ontkennen dat de ongerustheid
helemaal ongegrond is. De toepas-
sing van de aanwendingspercentages
geeft daar zeker reden toe. De aan-
wendingspercentages zijn op een we-
tenschappelijke manier vastgesteld.
Maar nadien probeert men jaar na
jaar daar wat van af te pingelen, be-
halve in het verkiezingsjaar dan. Ook
de toepassing van de denataliteits-
coëfficiënt geeft reden tot ongerust-
heid.

Minister L. Van den Bossche : U ver-
gist zich. De denataliteitscoëfficiënt
is toegepast ter gelegenheid van de
verandering van de tellingsdatum.

De tellingsdatum werd gebracht van
1 oktober op 1 februari ; derhalve
stelde zich daar een technisch pro-
bleem en heeft men hem forfaitair
ingeschat. Dit is de reden van de in-
voering van de denataliteit.

Er wordt nu automatisch geteld op 1
februari. Het aanwendingspercenta-
ge is een algemene beslissing, maar
ten opzichte van een aanwendings-
percentage speelt de vermenigvuldi-
ging met het werkelijk aantal leerlin-
gen. Dus de nataliteit en de denatali-
teit speelt altijd. Feit is dat vooraf
een beslissing wordt genomen over
aanwendingspercentages, buiten de
discussie nataliteit en denataliteit.

De heer J. Tavernier : Daarin pro-
beert u de eventuele verhoging van
het leerlingenaantal van volgend
schooljaar te verrekenen. Wanneer
ik de cijfers bekijk is het duidelijk.

Minister L. Van den Bossche : U zou
omgekeerd kunnen redeneren ; dat
geef ik toe, maar het is niet gebeurd.
Technisch zou u kunnen uitgaan van
eenzelfde bedrag als verleden jaar. U
kent het aantal leerlingen en dan kan
u de eerste onbekende invullen en
het aanwendingspercentage er even-
eens uit afleiden, Dit is louter wis-
kundig.

De heer J. Tavernier : Inderdaad,
dat is wiskundig, maar wanneer u het
in de ene richting toepast, kan u het
ook in de andere richting toepassen.
Ik heb hier niet geëist dat het zou
worden toegepast. Maar wanneer u
van uw uitgangspercentage 1,2  af-
trekt, dan hebt u eigenlijk een dubbe-
le inlevering. De reden tot ongerust-
heid spruit voort uit de begroting en
de financieringswet. Het werd hier
reeds ten overvloede aangehaald dat
men op dit ogenblik in feite met een
structureel tekort geconfronteerd
wordt en dat dit tekort naar het einde
van deze eeuw alleen maar zal
groeien. Er kan worden gediscus-
sieerd of het over 60 dan wel 40 mil-
jard zal gaan, maar alleszins zal het
een belangrijk pakket betreffen dat,
wanneer het aan onderwijs wordt be-
steed, niet aan andere zaken kan
worden besteed. Bijgevolg stelt zich
een structureel probleem, wat een re-
den voor ongerustheid is, ook voor

mensen die iets verder kijken dan
hun eigen job en hun eigen inkomen.
Dat is belangrijk en ik meen derhalve
dat het niet onterecht is wanneer
wordt gesteld dat er een zekere onge-
rustheid heerst, want men verwacht
voor de toekomst . . .

Minister L. Van den Bossche : Uw
analyse is op dit vlak juist. Alleen
moet u dit mij niet verwijten ; dit zijn
de gegevens van het spel. Het enige
wat ik heb gedaan is in alle eerlijk-
heid te stellen waar de knikkers zijn,
waar het spel is en welke de uitdaging
is. Dit lijkt mij een volwassen debat
te zijn.

De heer J. Tavernier : Mijnheer de
Minister, ik meen dat dit volwassen
debat niet alleen een begrotingsdebat
moet inhouden, maar in feite ook een
maatschappelijk debat. Dit maat-
schappelijk debat behelst de volgen-
de vragen : zijn wij als maatschappij,
als overheid, bereid om een bepaald
onderwijsbeleid, om een bepaalde
vorm van onderwijs door de gemeen-
schap te laten financieren of zullen
wij voor een aantal aangelegenheden
zeggen dat het geen taak meer is van
de gemeenschap, maar dat ze door
het persoonlijk vermogen van de bur-
ger moeten worden gefinancierd,
kortom dat de burgers het zelf moe-
ten betalen.

Mijns inziens is dit in de eerste plaats
het maatschappelijk debat. Daar-
naast - en dat is eerder een budget-
taire aangelegenheid - is het de
plicht van elke regering, van elke mi-
nister na te gaan, rekening houdend
met de maatschappelijke keuzes en
het eventueel ter beschikking zijnde
budget, welke de beste aanwending
is en hoe alle verspillingen kunnen
worden uitgesloten.

Wij moeten dan dit debat voeren. Ik
steun de heer Van Grembergen wan-
neer hij zegt dat wij het debat moeten
voeren over de structuur van het on-
derwijs, dat wij de toestand van de
netten moeten nagaan. Bovendien
moeten wij de vraag durven stellen
in de verschillende scholen in ver-
band met de te kleine klasgroepen.
Het is vanzelfsprekend gemakkelijk
een grotere omkadering te eisen,
maar daarbij rijst de vraag of het
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maatschappelijk verantwoord is een
leerkacht een aantal lessen te laten
geven voor 3 à 4 leerlingen. Ons ant-
woord daarop moet zijn dat dit niet
kan, zeker als 500 meter verder in
een andere school, hetzij van hetzelf-
de net, hetzij van een ander net de-
zelfde lessen worden gegeven. Wan-
neer men de oefening zou maken,
zou men wellicht tot verrassende
vaststellingen komen. Inderdaad,
ook daar zou men duidelijke misbrui-
ken kunnen vaststellen. Wij moeten
dus duidelijk die vraag stellen.

Wij moeten ook vragen stellen bij de
schaalvergroting. Ik wil niet zo maar
zeggen smal1 is beautifull. Toch moet
schaalvergroting een aanwijsbaar
voordeel opleveren dat opweegt te-
genover de aanwijsbare nadelen.
Daarbij wil ik niet de leerkracht of
de inrichtende macht centraal stellen,
maar wel de leerling. Op een secun-
daire school met 400 tot 600 leerlin-
gen kan iedereen nagenoeg iedereen
kennen. Mits enige inspanning kun-
nen de directie en de leerkrachten
misschien geen familiale sfeer schep-
pen, maar toch de anonimiteit door-
breken die een school van meer dan
1.000 leerlingen kenmerkt. Zich thuis
voelen heeft immers niet alleen,
maar ook te maken met de schaal.
Daarom moet het debat over de
schaalvergroting in die optiek ge-
voerd worden.

Ik wil nog even uw aandacht vragen
voor het begrotingsaspect. In de na-
tionale begroting en in de Vlaamse
begroting worden aanzienlijke som-
men besteed aan het onderwijs. We
moeten daar even andere cijfers dur-
ven naast leggen. Zo zien we dat het
aandeel van het onderwijs in het na-
tionaal budget terugloopt ; de ont-
zaglijke problemen van de overheids-
schuld en de terugbetaling van de in-
teresten ervan wegen immers op de
overheidsbegroting. Wanneer we na-
kijken welk aandeel van het BNP aan
onderwijs besteed wordt en we verge-
lijken dat met andere landen van de
OESO, dan stellen we vast dat wij
het niet zo best doen. Het aandeel
van het onderwijs in percenten van
het BNP loopt terug, dit wijst op een
maatschappelijke keuze. Het OESO-

rapport ter zake
stige referentie.

1s toch wel een ern-

Gezien de hevige reacties uitgelokt
door toespraken over besparingen en
aanwendingspercentages, zal ik daar-
op niet al te diep ingaan. Wel heb ik
vragen bij de niet indexatie van de
studiebeurzen en bij de uitbouw van
de sociale voorzieningen in het HO-
BU. Bepaalde vormen van hoger on-
derwijs die vooral mensen uit minder
gegoede categorieën aantrekken,
kunnen toch niet blijvend gediscrimi-
neerd worden ten overstaan van het
universitair onderwijs.

Na het lezen van het advies van de
VLOR omtrent de besteding van de
bewuste 40 miljoen moet ik herhalen
wat ik reeds enkele maanden geleden
heb gezegd, namelijk dat het verle-
nen van uitstel aan de ambtelijke
commissie die de toepassingscriteria
moet vastleggen, neerkomt op het
verdagen van de uitwerking van de
sociale sector voor het HOBU met
één schooljaar.

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer Tavernier, mag ik u nu eens vra-
gen waarom ? In deze begroting
staan 40 miljoen ingeschreven zoals
afgesproken bij de bespreking van
het decreet. Er is een tussentijds rap-
port gevraagd aan de ambtelijke
commissie. Dit rapport is toegezon-
den aan de VLOR. De VLOR heeft
een advies uitgebracht. Ik ben het
volledig met u eens dat de ambtelijke
commissie even veel problemen heeft
verzwegen als opgelost. De VLOR
heeft inderdaad weinig keuzes ge-
maakt. Dat is hoogstens een verzwa-
ring van mijn taak omdat ik veel
meer zelf zal moeten uitvinden en al-
leen ambtelijke commissie moet spe-
len op mijn kabinet. Toch kan ik u
verzekeren dat ik voor het einde van
deze maand het besluit genomen zal
hebben. Uiteraard zal niet aan de
scholen gevraagd worden om voor
eind juni te antwoorden, maar voor
eind juli. Gisteren heb ik de verte-
genwoordigers van de VVS ontvan-
gen en heb hen verzekerd dat de ti-
ming nageleefd zal worden. Ik kan
aannemen dat u, zoals ik, ontgoo-
cheld bent over de onvolledigheid
van het advies van de ambtelijke
commissie en over het feit dat we nog

heel veel extra geld moeten vinden,
maar meer dan een week extra werk
zal mij dat niet kosten. Zo de ambte-
lijke commissie een volledig systeem
had uitgewerkt, zou ik haar voorstel
en het advies van de VLOR vandaag
aan de Vlaamse Regering voorgelegd
hebben en er de nodige waarborgen
voor hebben gevraagd.

De heer J. Tavernier : Mijnheer de
Minister, ik betwist de timing niet.
Rekening houdend met het advies
van de VLOR schijnt het echter toch
duidelijk te zijn dat men, gezien de
beperkte tijdspanne waarin bepaalde
zaken nog moeten worden uitge-
werkt, zeer bang is een definitieve
structuur uit te bouwen. Dat zal
slechts mogelijk zijn voor het volgen-
de schooljaar.

Minister L. Van den Bossche : Dat
heeft de heer Coens ooit zo uitgelegd
en zo verdedigd. Hij zei dat 1992-
1993 het experimentele jaar zou zijn.
Dat heeft hij herhaaldelijk duidelijk
gemaakt, zowel in commissie als in
openbare vergadering. Wij houden
ons dus perfect aan de timing. Dat
betekent dat ik bij de keuze van de
projecten voor verschillende types zal
opteren, teneinde verschillende sa-
menwerkingspatronen te kunnen tes-
ten. Wij moeten het eenvormig sys-
teem vermijden, maar verschillende
richtingen uitgaan. Daaruit moeten
wij lessen trekken. Pas dan zullen wij
het juiste systeem kunnen toepassen.
Alles gebeurt dus conform hetgeen
destijds werd medegedeeld. Ooit
werd aangekondigd dat ik door die
periode van zes maand een jaar zou
verschuiven. Ik heb destijds gezegd
dat zulks niet waar was. Het blijft
ook zo.

De heer J. Tavernier : Volgens mij
is het experimentele ter zake echter
iets scherper geworden, dit ten gevol-
ge van de snelheid waarmee de uit-
voeringen worden genomen en waar-
mee de keuzes worden gemaakt. In-
derdaad, de tijd dringt, maar niets
mag definitief worden vastgelegd.

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer Tavernier, de ambtelijke com-
missie heeft gedurende een paar
maanden niet gewerkt. Daar kan ik
niets aan doen. Voor mij is het ook
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niet leuk de zaken snel te moeten
inschatten en uitwerken. Ik loop dan
ook het gevaar fouten te maken. Ik
had uiteraard liever over een maand
beschikt in plaats van over twee we-
ken om deze materie te behandelen.
A la guerre comme  à la guerre ! De
ambtelijke commissie heeft ons voor
een bepaalde realiteit gesteld. Voor
mij was het belangrijk het destijds ge-
geven woord te respecteren.

De heer J. Tavemier : Mijnheer de schikt. Op het ogenblik dat dat geld
Minister, het is niet mijn bedoeling u eerder krap wordt, zal men daarin
te beladen met alle zonden Israëls ; dan ook snoeien. Dat is duidelijk een
u zou ze wellicht niet alle kunnen verkeerde opvatting van onderwijs.
dragen. Ter zake is er hoe dan ook Ik spreek dan zelfs niet alleen over
een probleem. het deeltijds kunstonderwijs, maar

ook over de creatieve vakken en het
creatieve in het onderwijs.Aangaande de besparingen wil ik nog

even wijzen op een probleem dat zich
in bepaalde scholen stelt. Sommige
besparingen kunnen cumulatief
werken. Indien verschillende maatre-
gelen bijvoorbeeld in verband met
het aanwendingspercentage worden
toegepast op hetzelfde ogenblik dat
de school niet meer kan putten uit
het fonds van bijvoorbeeld een
school in afbouw of niet meer kan
genieten van een rollend fonds, dan
schept dat bepaalde problemen. Het-
geen in onderwijskringen nog meer
onrust wekt is de kwestie aangaande
de vervangingen en de reaffectaties.
Al deze elementen geven aanleiding
tot onrust en ongenoegen. Mijnheer
de Minister, wellicht zal het uw lot
zijn dat uiteindelijk achter elke geno-
men maatregel, achter elke getroffen
beslissing en achter elke bespreking
een besparingsdrang zal worden ge-
zocht. Volgens mij tracht u ter zake
trouwens alles te combineren. In de-
ze aangelegenheid  zal u het zeker
niet gemakkelijk hebben en het is
duidelijk dat de oppositie een oogje
in het zeil zal houden en steeds zal
nagaan of zij zich achter bepaalde
maatregelen kan scharen. Op bepaal-
de vlakken zien wij wel structurele
besparingen zitten maar op andere
duidelijk niet. Op dat gebied zullen
wij er allicht nooit dezelfde mening
op nahouden.

De inhoudelijke verschuiving in het
onderwijs beschouw ik eveneens als
een financiële en budgettaire aange-
legenheid.

Alhoewel u het misschien niet zou
verwachten, beschouw ik de bespa-
ringen of de verhogingen van de in-
schrijvingsgelden in het deeltijds
kunstonderwijs als inhoudelijke ver-
schuivingen. Ik ga er namelijk van uit
- hierin verschil ik waarschijnlijk
met u van mening - dat het kunston-
derwijs enorm belangrijk is. Het
kunstonderwijs kan niet worden afge-
daan als een luxeprodukt, een rela-
tief overbodig iets dat men erbij
neemt als men over veel geld be-

Minister L. Van den Bossche : Men
moet rekening houden met het feit
dat men per schooljaar met honderd
leerlingen aanvangt en met twintig
leerlingen eindigt en daarover maak
ik mij zorgen, want ik omkader alsof
ze met honderd zouden eindigen.
Daarover maak ik mij zorgen, maar
dat is blijkbaar nog niet doorgedron-
gen tot een aantal directeurs van het
deeltijds kunstonderwijs. Zij willen
La Passionaria zingen maar hebben
geen goede stem.

De heer J. Tavemier : Het baart mij
zorgen vast te stellen hoe uw zorg
voor het afval van het deeltijds kunst-
onderwijs wordt vertaald in een ver-
hoging van het inschrijvingsgeld.

Bij de bespreking van de regerings-
verklaring hebben wij reeds een dis-
cussie gevoerd over de bedoeling van
onderwijs. Die is ook kennis meege-
ven, mensen leren redeneren, maar
ook mensen leren mens worden en
een bepaalde creativiteit aan bod la-
ten komen. In het gewone voltijdse
onderwijs krijgt het creatieve aspect
nagenoeg geen kans meer. Hier is
een duidelijke verschuiving merk-
baar. De laatste jaren was dat vrij
gemakkelijk, want de personen die
nood hebben aan creativiteit, konden
het deeltijds kunstonderwijs volgen.
Het kunstonderwijs bloeide. Het had
veel aantrekkingskracht. Dit bete-
kent dat het dus beantwoordde aan
een bepaalde behoefte. Wij moeten
ons daarmee gelukkig prijzen. Toch
heb ik de indruk dat, gezien onze
budgettaire carcan en onze budget-
taire manier van redeneren, wij ons
ongelukkig prijzen op het moment
dat mensen creatief willen zijn, op
het moment dat kinderen worden ge-
boren - dat is een probleem voor
het budget van onderwijs -, op het
moment dat mensen ouder worden
- dat is dan een probleem voor de
gezondheidszorg - en wij durven
niet meer inhoudelijk op de behoef-
ten van onze maatschappij ingaan
want dat kost geld en velen kunnen
dat niet opbrengen. Dit kan toch
niet !

Minister L. Van den Bossche : U
spreekt over de verhoging van het
inschrijvingsgeld. Het gaat hier ech-
ter over een bedrag van 1.500 frank.
Van dit uitgavenpatroon kan niet
worden gezegd dat het moorddadig
is, tenzij u er natuurlijk van uitgaat
dat in deze maatschappij alles gratis
moet zijn, maar dat is een discussie
die wij op een ander moment kunnen
voeren. Volgens mij gaan wij eraan
kapot dat in deze maatschappij alles
gratis moet zijn, maar dat is een an-
dere discussie.

De omkadering is niet slechter dan
in het secundair onderwijs, waar ze
vrij gunstig is. De omkadering op het
essentiële punt, met name het instru-
ment, werd niet gewijzigd. Het gaat
dus over de algemene vakken die er-
bij worden gegeven, maar waarbij het
verschil tussen klasgrootte bij het be-
gin van het schooljaar en het einde
van het schooljaar enorm groot is.
Ook daar zouden de directeurs die
nu overkracht, overkracht zingen
eens moeten nadenken over de oor-
zaak van het grote aantal afhakers.
Schatten de mensen verkeerd in wat
zij daar zullen leren ? Is het om reden
dat het curriculum verkeerd is ? Is
het misschien om reden dat niet alle
leerkrachten en alle scholen zo bril-
jant zijn ? Is het misschien om reden
dat sommige directeurs, die nu grote
artikelen publiceren, soms leerkrach-
ten die in bedenkelijke toestand in
hun school aanwezig zijn, niet sanc-
tioneren ? Waaraan is het te wijten ?
Ik weet het niet. Ik zoek naar de
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oorzaak. Het is wel iets genuanceer-
der dan het liedje dat zij soms zingen.

De heer J. Tavernier : Het zijn inder-
daad de algemene vakken die oor-
zaak zijn van het ongenoegen in het
deeltijds kunstonderwijs. Vooral de
creatieve vakken zoals muziek, dictie
en expressie interesseren de leerlin-
gen van het deeltijds kunstonderwijs
het meest. De algemene vakken ma-
ken het deeltijds kunstonderwijs
schoolser. De fundamentele vraag is
of de nadruk moet worden gelegd op
het schools aspect, dan wel of in de
eerste plaats de creativiteit aan bod
moet komen. Een aantal algemene
vakken werden ingevoerd zonder een
duidelijk curriculum. Ik heb zelf ge-
durende een jaar algemene initiatie
in de repertoriumstudie gevolgd. De
lessen werden door twee verschillen-
de leerkrachten gegeven. Zij volgden
een totaal verschillend programma
en deden zelfs een beroep op onze
creativiteit om te bepalen wat aan
bod moest komen. Er was inderdaad
geen welomschreven programma.
Met een kleine groep gemotiveerde
leerlingen schept dit geen probleem.
Wanneer men echter een groep van
een dertigtal jongeren die in de eerste
plaats interesse hebben voor de ex-
pressievakken, verplicht algemene
vakken te volgen, hoeft het ons niet
te verwonderen dat een aantal daar-
van zullen afhaken. De reden daar-
voor ligt niet bij de leerling, noch in
het gebrek aan motivatie maar veel-
eer in de structuur, aan het schoolse
dat zij in feite niet zochten in het
deeltijds kunstonderwijs.

De heer C. Moors : We hebben er
ooit over gediscussieerd of het deel-
tijds kunstonderwijs enkel goede
technisch gevormde muzikanten
moest afleveren zonder algemene
vorming. Ik vind het overdreven dat
men voortdurend spreekt over
schoolse vorming, waar men algeme-
ne vorming bedoelt die de mensen
enig inzicht kan meegeven. U geeft
hier een vrij eenzijdige benadering
van het probleem, mijnheer Taver-
nier. Het lijkt wel of u zich beperkt
tot een beoordeling van de school
waar u deeltijds kunstonderwijs heeft
gevolgd.

De heer J. Tavemier : Niet alleen in
het kunstonderwijs stellen wij een
verschuiving vast in de maatschappe-
lijke waardering van de creatieve
vakken. In het algemeen vormend
onderwijs wordt gediscussieerd over
het al dan niet behouden van twee
uur lichamelijk opvoeding. Als actief
vrijetijdssporter en echtgenoot van
een leerkracht lichamelijke opvoe-
ding, zal het u niet verwonderden dat
ik twee uur lichamelijke opvoeding
een absoluut minimum vind. Men
verengt het debat over het opstellen
van de lessenroosters als men enkel
oog heeft voor die twee uur lichame-
lijke opvoeding. In de lessenroosters
is een duidelijke verschuiving merk-
baar naar de zuivere redeneringsvak-
ken en naar de vakken die onmiddel-
lijk bruikbare kennis bieden. De
klemtoon wordt meer dan vroeger
gelegd op wiskunde en natuurweten-
schappen, terwijl het taalonderricht
beperkt wordt tot het leren van de
taal en er nauwelijks tijd overblijft
voor poëzie en litteratuur.

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer Tavernier, u mag toch niet over-
drijven. Wiskunde is niet een onmid-
dellijk bruikbaar vak. Het is een van
de meest geestvormende en mijns in-
ziens ook meest poëtische vakken.

De heer J. Tavernier : Mijnheer de
Minister, blijkbaar verschillen wij
ook op dit punt van mening. Het ver-
ontrust mij dat maatschappelijk vor-
mende vakken duidelijk minder aan
bod komen. Op lange termijn zijn wij
immers beter af met mensen die zich
goed voelen in hun vel, die creatief
zijn, ook al is hun redeneringsvermo-
gen enigszins beperkt. Dat is beter
dan achteraf allerlei projecten te
moeten ondersteunen ter bestrijding
van drug- en alcoholverslaving. Naast
het verwerven van kennis en het le-
ren redeneren moet het gevoel meer
aan bod komen. Dit zal onze maat-
schappij op lange termijn, ook op
budgettair vlak, ten goede kennen.
(Applaus)

De Voorzitter : De heer Appeltans
heeft het woord.

De heer L. Appeltans (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, geachte collega’s,

de onderwijsuitgaven 1992 hebben
als basis de behoeftenramingen door
het departement Onderwijs en over-
stijgen voor de eerste maal een bud-
get van 200 miljard frank. Dit is zo-
wat de helft van de totale uitgavenbe-
groting en daaruit blijkt onmiddellijk
het uitzonderlijk belang van de sector
onderwijs in deze begrotingsbespre-
kingen.  Wie zei ook weer dat een
volk de politici en de politieke partij-
en krijgt die het zelf verdient want
het heeft ze zelf gekozen ? Dit geldt
in zekere mate ook voor het onder-
wijs. Hoewel de Vlaamse burger zich
niet verantwoordelijk voelt en ook
niet wenst te voelen voor alles wat
reilt en zeilt in de onderwijswereld,
is hij toch heel erg betrokken bij de
school en het opvoedingsproject van
zijn kinderen. De school neemt in on-
ze maatschappij een specifieke en
waardevolle plaats in en zal dat ook
in de toekomst moeten blijven doen,
willen we aan de jeugd een belangrij-
ke vertrekbasis bieden om zich te
handhaven in het Vlaanderen, Euro-
pa en de wereld van morgen. De Mi-
nister verklaarde in de commissie dan
ook dat het behoud van de pedagogi-
sche rust één van zijn betrachtingen
was in het vooruitzicht van het
schooljaar 1992-1993. We dachten
dan in de eerste plaats aan het niet
- opnieuw - laattijdig uitvaardigen
van richtlijnen. Deze komen in de
school vaak op het nippertje voor de
vakantie of zelfs tijdens de vakantie
toe. En als dit laatste nu wel het geval
mocht zijn - want we hopen dat de
Minister zich aan zijn belofte houdt
en ons vertrouwen niet beschaamt -
dan blijkt dat de vakbonden samen
met menige directie - en wij druk-
ken ons zwak uit - zich sterk afzet-
ten tegen de besparingen die deze be-
groting vooropstelt. We stellen vast
dat de onderwijswereld zeker niet tot
rust is gekomen noch in het bijzonder
onderwijs, het secundair en het
kunstonderwijs, en evenmin in het
hoger onderwijs en in het PMS. Wij
twijfelen niet aan de inzet en de be-
doelingen van de minister, maar
blijkbaar wordt zijn aanpak minder
pedagogisch rustbrengend ervaren
dan dat hijzelf in zijn doelstellingen
heeft neergeschreven.

Het volstaat blijkbaar niet schitte-
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Appeltans beschikbare krediet 177 miljard tegen
189,5  in 1991 en nu voorziet men
2035  miljard. Dit betekent een ver-
hoging, in 1991 van 12,7  miljard en
in 1992 van 138  miljard. Dit moeten
wij durven onder ogen zien. Het on-
derwijsbudget is blijkbaar zeer moei-
lijk beheersbaar en de pogingen tot
bijsturing geven niet het verhoopte
effect. Zij worden overvleugeld door
de evolutie van de totale loonkosten.
Die totale loonmassa slorpt trouwens
meer dan 85 ten honderd van de be-
groting op. De beheersing van dit
budgettair gegeven is wellicht de
grootste uitdaging voor de volgende
jaren, vooral als wij tegelijkertijd een
kwalitatief hoogstaand onderwijs wil-
len uitbouwen. Andermaal moeten
wij hier het probleem van de midde-
lenvoorziening durven stellen. Wij
evolueren naar een tekort van 45 tot
65 miljard. De besparingen op de
loonmassa in de begroting 1992 van
300 miljoen wordt bijna gehalveerd
door de bijkomende lasten van 100
miljoen voor het opstarten van de ad-
ministratieve ondersteuning van het
basisonderwijs en de 36 miljoen voor
het opstarten van het onderwijsvoor-
rangsbeleid. Dit debat zal in de be-
groting 1993 nog scherper worden ge-
steld ondanks de bijkomende vermin-
dering  van het aanwendingspercenta-
ge met 0,6  ten honderd. Naast deze
cijfers blijven wij ervan overtuigd dat
wij ertoe moeten komen de inhoud
en de keuzen in ons onderwijs telkens
opnieuw in vraag te stellen en te be-
palen in welke mate wij doen aan
kennisoverdracht, aan het invullen
van het opvoedingsproject, aan het
aanscherpen van creativiteit en licha-
melijke  vorming.

om te doen het oneigenlijke gebruik
van onderwijsgelden uit te schakelen.
De twee meest opvallende maatrege-
len daartoe zijn de volgende.

Ten eerste, het uitwijzen van de meer
dan 21-jarigen uit het buitengewoon
onderwijs. Zij worden na samen-
spraak naar de welzijnssector verwe-
zen. Heeft de Minister enig idee van
de gevolgen van deze maatregel voor
de betrokken scholen ? Dat zal im-
mers ten dele aan de grondslag liggen
van de protesten die daar te horen
zijn. Ten tweede, de stopzetting van
de prefinanciering van de detacherin-
gen. Deze detacheringen geven soms
aanleiding tot een ontregeling van de
vlotte werking van de scholen. De
vraag hierbij is in welke mate de cul-
turele sector deze afbouw zal kunnen
opvangen. Hoe drastisch zal de Mi-
nister hierbij optreden ? Is hierover
enig overleg gepleegd met zijn colle-
ga van Cultuur ? In principe zijn wij
voorstander van het duidelijk vast-
stellen en het doorzichtig maken van
structuren.

De ongerustheid bij het deeltijds
kunstonderwijs is heel groot. U weet
dat, mijnheer de Minister. Ik heb uit
de commissiebesprekingen begrepen
dat u een verdere ondersteuning van
het deeltijds kunstonderwijs niet uit
de weg gaat, maar ook dat u naar
een grotere responsabilisering wenst
te gaan. De expansie van de sector
maakt dit meer dan nodig. Het be-
houd van het inschrijvingsgeld op
1.500 frank voor min-achttienjarigen
vind ik bijzonder verantwoord. Een
meer geleidelijke invoering van ver-
hoogd inschrijvingsgeld is- ook één
van de tegemoetkomingen en deze
geleidelijkheid is positief. Het is be-
kend dat de inrichters van dit onder-
wijs hoofdzakelijk de steden en de
gemeenten zijn. Ook dat hebben wij
in de Commissie aangehaald. Als zo-
danig spelen zij een belangrijke rol
in de aanvulling van een gebrek aan
kunstonderwijs in het voltijds secun-
dair onderwijs. Een bijzonder aspect
is de sociale herkomst van de popula-
tie. Er zijn aanwijzingen dat de so-
ciaal zwakkere milieus onderverte-
genwoordigd zijn en dit verrechtvaar-
digt een lage instapdrempel voor jon-
geren.

rend te zijn om ook
den.

geliefd te wor-

Eerst wil ik even blijven stil staan bij
de manier waarop ik in de Commissie
en in de openbare vergadering deze
begrotingsbespreking ervaar. Positief
is zeker de uitvoerige en nauwkeuri-
ge verslaggeving van collega Swinnen
en de breedvoerige wijze waarop de
Minister de vragen van de leden heeft
beantwoord hierbij de confrontatie
niet uit de weg gaand. Wat me wel
stoort is dat de raadsleden een slechts
minimale inbreng hebben wegens de
omvangrijke teksten die op zeer kor-
te tijd moeten worden verwerkt,
maar ook omwille van het feit dat
zowel de eigenlijke discussie als het
beslissingsmoment, het inhoudelijk
invullen van de begroting, reeds
voorbij zijn en dat alles wat achteraf
aan bod komt hoogstens - op enkele
uitzonderingen na - vragen zijn naar
verduidelijking. Is het werkelijk niet
haalbaar om met de top van de admi-
nistratie, de advies- en overlegorga-
nen vóór de definitieve vastlegging
van gedachten te wisselen. Dit voor-
stel, mijnheer de Voorzitter, zou de
betrokkenheid van de parlementsle-
den in sterke mate vergroten, het in-
zicht verscherpen en wellicht leiden
tot een kwalitatief beter, evenwichti-
ger uitgebouwd en aanvaard beleid.
Uit het interessante onderzoek, dat
trouwens in opdracht van het minis-
terie van Onderwijs werd verricht,
over de noden en mogelijkheden
voor het beheer van onderwijsinstel-
lingen, blijkt overduidelijk dat res-
ponsabilisering en betrokkenheid tot
betere resultaten leiden. Geldt dit
niet in dezelfde mate voor ons Parle-
ment ? Natuurlijk. Ik pleit hier dus
uitdrukkelijk om bij de bespreking
van de begroting het parlementair
mandaat zo zinvol mogelijk in te vul-
len.

Het OESO-rapport pleit voor een
meer rationele inrichting van het on-
derwijs in Vlaanderen. Wij zullen ons
moeilijk aan deze suggestie kunnen
onttrekken. Ondanks de besparingen
die tijdens de vorige schooljaren wer-
den doorgevoerd, zijn de kredieten
voor de Vlaamse onderwijsbegroting
blijven stijgen. In 1990 bedroeg het

In het mij toegemeten tijdsbestek is
het onmogelijk alle onderdelen van
deze onderwijsbegroting in detail te
behandelen. Na de bespreking in de
Commissie en de uiteenzettingen van
de respectieve sprekers, lijkt mij dat
trouwens niet meer aangewezen. Ik
beperk mij dan ook tot enkele accen-
ten en het stellen van enkele vragen.

Bij de besparingen valt het wel op
dat deze telkens of dikwijls gebeuren
vanuit de stelregel dat geld voor on-
derwijs ook het onderwijs moet die-
nen. Blijkbaar is het de Minister er-
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Wij beklemtonen dat de Minister uit-
drukkelijk heeft verklaard dat hier
geen sprake is van de afbouw van het
deeltijds kunstonderwijs.

De heer V. Anciaux : Mag ik even
een vraag stellen ?

De heer L. Appeltans : Ik weet niet
of dat gebruikelijk is.

De heer V. Anciaux : Deze vraag is
eigenlijk aan de Minister gericht. Ik
begrijp dat men de thesis ontwikkelt
die u daarnet hebt geuit inzake het
deeltijds kunstonderwijs en dat het
verantwoord zou zijn van een bepaal-
de drempel in te bouwen, met name
een bepaald inschrijvingsgeld dat een
zekere evolutie kent. Een stijging van
50 procent is nu niet zulk een grote
verhoging zoals zij soms wordt voor-
gesteld.

Ik wens echter even de aandacht van
de Minister en van de Vlaamse Raad
te vragen voor een specifiek pro-
bleem in Brussel. Ik weet wel dat wij
de autonomie van de Gemeenschap-
pen moeten respecteren. Als autono-
mist sta ik daarop. Wij hebben echter
in Brussel af te rekenen met het spe-
cifieke probleem van de concurrentie
van het Franstalig deeltijds kunston-
derwijs die men nergens anders in.
Vlaanderen kent. In eenzelfde ge-
bouw wordt er kunstonderwijs gege-
ven ingericht door een gemeente in
het kader van de decreetgeving van
de Franse Gemeenschap en kunston-
derwijs in het kader van de decreet-
geving van de Vlaamse Gemeen-
schap. Welnu, de kinderen in het
Franstalig kunstonderwijs moeten
geen cent inschrijvingsgeld betalen.
In het Nederlandstalig onderwijs
worden zij geconfronteerd met een
steeds stijgend inschrijvingsgeld. Wij
hebben daarvan in Brussel nadelige
gevolgen. Een hele tijd geleden was
er eens een bijzonder kunstzinnig Mi-
nister van Cultuur met name Frans
Van Mechelen die het Nederlandsta-
lig kunstonderwijs in Brussel op een
bijzonder goede wijze heeft uitge-
bouwd. Dit onderwijs heeft samen
met het amateurtoneel in grote mate
bijgedragen tot het in stand houden
en het opnieuw tot ontwikkeling

brengen van de Vlaamse Gemeen-
schap van Brussel. Welnu, mijnheer
de Minister, het Nederlandstalig
kunstonderwijs in Brussel loopt ge-
vaar door de concurrentie van het
Franstalig onderwijs waar geen in-
schrijvingsgeld moet worden betaald.
Ik vraag daarvoor uw aandacht. Mi-
nister Kelchtermans heeft destijds
beloften gedaan maar de specifieke
aandacht is er tot nu toe nooit geko-
men.

Minister L. Van den Bossche : Deze
aandacht is er wel gekomen. Ik heb
in dit verband een aantal cijfers opge-
vraagd. Hieruit blijkt dat het aantal
personen die in Brussel kunstonder-
wijs volgen in absolute cijfers niet is
gedaald. Men zou wel kunnen zeggen
dat de relatieve stijging van 7 à 8
procent in Vlaanderen zich in Brussel
niet heeft voorgedaan. Daartegen-
over staat dat Brussel in het verleden
een hogere aanwezigheid in het
kunstonderwijs kende dan de rest van
Vlaanderen. Het is moeilijk aan dit
fenomeen definitieve conclusies vast
te knopen. In elk geval kunnen wij
zeggen dat het kunstonderwijs niet in
elkaar is gestuikt zoals destijds in alle
toonaarden werd beweerd. Ik ken
evenmin de oorzaak, maar het zou
wel eens kunnen dat de aangeboden
kwaliteit, alhoewel ze gratis is, aan
Franstalige kant misschien niet opti-
maal te noemen is. Wij verkeren in
een toestand waarbij de autonomie
van de beide Gemeenschappen
speelt. Ik vind dat u terecht de aan-
dacht vestigt op het probleem Brus-
sel. Daarom zijn wij de situatie van
nabij gaan bekijken.

De heer L. Appeltans : Ik kan vanop
de tribune het standpunt van de Mi-
nister bevestigen. Inderdaad, in de
commissie is dit onderwerp ook uit-
gebreid aan bod gekomen. Het pro-
bleem Brussel werd dus niet over het
hoofd gezien.

Minister L. Van den Bossche : Wij
laten Brussel niet los !

De heer V. Anciaux : Houdt deze
zaak toch maar verder in het oog. Bij
woorden alleen mag het niet blijven.

De heer L. Appeltans : Zolang colle-
tP Anciaux actief blijft in Brussel,

kan het niet anders. Ik kom nu tot
het voorrangsonderwijs en andere so-
ciale accenten. In het totaal wordt
voor het voorkomen en het remedië-
ren van de leer-, vormings- en oplei-
dingsachterstand meer dan 1 miljard
frank uitgegeven. Dit is en blijft een
grote som geld. Zonder hier in te
gaan op de specifieke programma’s
die met dit geld gaan verwezenlijkt
worden, dringt zich hier toch een
vraag op naar controle en efficiëntie.
We twijfelen helemaal niet aan de
goede bedoelingen maar het wordt
hoog tijd om criteria te ontwikkelen
waarmee we de resultaten kunnen
meten. Ook in zachte sectoren is zul-
ke controle nodig en zinvol. Is hier-
voor ook geld opzij gelegd ? Deze
inspanningen moeten gekaderd blij-
ven in een algemeen beleid van kans-
armoede en mogen zich niet beper-
ken tot migranten. Nu er trouwens
ruime extra middelen worden uitge-
trokken voor een veelheid van initia-
tieven voor kansarmen mag men niet
vergeten dat de grote meerderheid in
Vlaanderen een normale onderwijs-
loopbaan volgt en dat het bereiken
van de hoogste kwaliteitsnormen
dagdagelijks een uitdaging vormt
voor tienduizenden leerkrachten.

Een van de modewoorden in de hui-
dige begroting is zeker de schaalver-
groting van de scholen. De Volksunie
pleit al jaren voor het totstandbren-
gen van leefbare scholen met vol-
doende leerlingen. Rationaliseringen
kunnen niet uitblijven. We waarschu-
wen echter onmiddellijk dat masto-
dontscholen geen enkele garantie
bieden voor kwaliteitsonderwijs. Het
ene sluit het andere niet uit, maar is
er geen gevolg van.

In dat kader kreeg ik graag een reac-
tie van de Minister over de uitslag
van een onderzoek van de Stichting
Autonome Middenscholen dat uit-
wees dat middenscholen niet alleen
goedkoper zijn maar ook een lager
mislukkingspercentage noteren.
Daarenboven zou de oriëntering fun-
damenteel anders en beter zijn in
scholen van het oude concept. Zij
spreken van een pedagogisch supe-
rieur middenschoolmodel. In het ka-
der van de schaalvergroting die de
Minister mee verdedigt, vraag ik me
af of hij in de toekomst een grotere
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rol voor de middenschool ziet wegge-
legd.

Op dit ogenblik is de financiële her-
waardering van de leerkrachten ze-
ker nog belangrijk, maar niet meer
de grootste oorzaak van demotive-
ring. We stellen wel vast dat de maat-
schappelijke waardering voortdurend
verzwakt. Gevolg hiervan is een min-
der kwalitatief aanbod dat zich nega-
tief vertaalt in een minder kwaliteits-
vol onderwijs. Dit vraagt immers ta-
lentvolle mensen op alle niveaus.
Hieraan moet dringend iets worden
gedaan.

De leden van de Volksunie menen
dat de initiële leerkrachtenopleiding
slechts na schaalvergroting optimaal
kan worden ondersteund. Onderwijs-
gericht onderzoek kan dan worden
gekoppeld aan nascholing. De in-
houd en de vorm van de opleiding
moet in vraag kunnen worden ge-
steld. Normaalscholen en universitei-
ten moeten zich erover bezinnen
waar zij naartoe willen en welk soort
jonge leerkrachten zij na de studie
willen afleveren. Hergroeperingen en
samenwerking kunnen ter zake tot
betere resultaten leiden. Tegelijker-
tijd dient aandacht te worden besteed
aan de situatie van de leerkrachten
in functie. Begeleiding en navorming
zijn dringend nodig en bovendien
moeten alternatieven worden gebo-
den voor de huidige vlakke loop-
baan. Op dit vlak verwachten wij eer-
lang initiatieven.

Het onderwijsaanbod voor volwasse-
nen in Vlaanderen heeft in deze be-
groting geen wijzigingen ondergaan,
maar er wordt wel een raamdecreet
in het vooruitzicht gesteld. Terecht
kunnen we stellen dat de behoefte
aan een goed functionerend volwas-
senenonderwijs erg groot is. Hierbij
worden regionale centra voor volwas-
senenonderwijs in het vooruitzicht
gesteld. Deze centra zouden een stra-
tegisch educatief plan voor het regio-
naal verzorgingsgebied moeten uit-
werken. Dit zou gekoppeld worden
aan een volume toegekende cursusu-
ren en een financiële enveloppe. Mag
ik daaruit besluiten dat regionale
spreiding zal worden nagestreefd en

dat de witte vlekken zullen worden
ingevuld ? Betekent dit dat er een
herverkaveling van de lespakketten
zal zijn of behoudt men de vroeger
toegekende cursusuren ? De centra
zijn vrij een beroep te doen op exter-
ne financieringsbronnen. Aan welke
bronnen denkt de minister ? Begrijp
ik het goed, mijnheer de Minister,
dat hierover nog geen beslissing is
gevallen en dat er nog een inhoude-
lijk debat kan worden gevoerd ?

Ik wil besluiten met vast te stellen
dat het OESO rapport terecht stelt
dat er wat schort aan de rationele
inrichting van het onderwijsaanbod.
De Volksunie is ervan overtuigd dat
de automatische aangroei van de on-
derwijsuitgaven moet worden door-
broken. Deze hoge uitgaven worden
voor een belangrijk deel veroorzaakt
door het aanbod en het opbod van
de verschillende netten, de verschil-
lende inrichtende machten en een te
groot aanbod van diverse scholen.
Wij dienen ons te bezinnen over de
wijze waarop wij deze vicieuze cirkel
kunnen doorbreken. Immers, de vrij-
heid tot het inrichten van onderwijs
en het specifieke karakter van het
aanbod kan niet onbeperkt worden
verdedigd.

In het licht van de begroting 1993,
waarvan op dit ogenblik de accenten
worden gelegd, wijzen wij de Vlaam-
se Minister van Onderwijs erop dat
de Volksunie bereid is hieraan mee
te werken. Wij vragen onder meer
ook de uitbreiding van de sociale toe-
lagen voor gans het hoger onderwijs.
Wij herinneren aan de ongelukkige
wijze waarop leerkrachten op dit
ogenblik in de participatieraden wor-
den vertegenwoordigd en hopen dat
hieraan in de toekomst iets zal wor-
den gedaan.

Wij waarderen de aanzet die door de
minister werd gegeven om netover-
schrijdende samenwerking mogelijk
te maken. Wij wensen een debat over
de aanpak van de problemen inzake
overlapping, het niet doelgericht on-
derwijs, schaalvergroting, rationali-
satie en kwaliteitsverbetering in de
onderwijssector.

De Volksunie geeft haar vertrouwen
aan deze begroting en kijkt verwach-

tend uit naar deze die nog moet ko-
men.

Tot slot wil ik mijn waardering uiten
voor de gunstige evolutie in de admi-
nistratie van onderwijs. Tijdens ons
bezoek aan deze administratie werd
ik daardoor aangenaam verrast. Ik
ben mij ervan bewust dat er nog eni-
ge kritiek kan worden geleverd over
details, maar meestal gaat het dan
om zaken die nog niet volledig op
punt werden gesteld.

Ik begrijp dan ook niet waarom som-
mige sprekers zich hebben beperkt
tot het maken van opmerkingen over
een aantal randgebieden waarover in
de Commissie reeds uitdrukkelijk
werd gesproken. Ik nodig de Minister
uit, en weet dat hij bereid is een groot
onderwijsdebat te organiseren en na
te gaan in welke mate talent en werk-
kracht in alle sectoren van het onder-
wijs aanwezig zijn om kwalitatief
hoogstaand onderwijs uit te bouwen.
De Volksunie wenst daartoe in elk
geval bij te dragen. (Applaus bij de
VU)

De Voorzitter : De heer Standaert
heeft het woord.

De heer L. Standaert (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, dames en heren,
mijn uiteenzetting zal niet lang zijn,
want ik wil slechts enkele kleine op-
merkingen maken. Een eerste daar-
van betreft de verzuiling en de daar-
mee verbonden verspilling in de twee
netten die in deze begroting nog al-
tijd aanwezig is. In een interpellatie
heb ik reeds gewezen op een OESO-
rapport waaruit blijkt dat het systeem
van de twee netten budgettair en pe-
dagogisch niet tot de beste behoort
en zeker geen voordeel oplevert voor
studenten en leerlingen. Leerlingen
en studenten enerzijds en de leer-
krachten en professoren anderzijds
moeten elk jaar een beetje meer inle-
veren en dat enkel en alleen om de
kanker van de verzuiling uit de scan-
ner van de OESO te halen.

De heer E. Van Rompuy : Mijnheer
Standaert, mag ik u vragen, bent u
voorstander van staatsonderwijs ?
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De heer L. Standaert : Ik ben inder-
daad voorstander van staatsonder-
wijs.

De heer E. Van Rompuy : Betekent
dit de volledige afschaffing van het
vrij onderwijs ?

De heer L. Standaert : Ofwel wordt
het volledig afgeschaft, ofwel blijft
het gesubsidieerd, maar zorgen we
ervoor dat het pluralistische scholen
worden.

De heer A. Denys : Dat is weinig
libertijns.

De heer L. Standaert : Ik vind niet
dat de staat het vrij onderwijs moet
subsidiëren, als niet alle democrati-
sche vrijheden in deze scholen wor-
den gedoceerd.

De heer E. Van Rompuy : U pleit
dus voor een afschaffing van het vrij
onderwijs zoals het nu is ?

De heer L. Standaert : Inderdaad.

De heer A. Denys : Maar het vrij
onderwijs mag eventueel ook blijven
bestaan ?

De heer L. Standaert : Het mag aan-
wezig zijn, maar dan zonder subsi-
diëring door de staat.

De heer E. Van Rompuy : Mijnheer
Standaert, vandaag de dag sturen 70
procent van de ouders hun kinderen
naar het katholiek onderwijs en u
vindt dat zij dat in de toekomst maar
zelf moeten betalen. Is dat het stand-
punt van ROSSEM ?

De heer L. Standaert : Inderdaad.
Mijn vraag aan de Minister is of er
dit jaar zoals in 1990-19910,6  procent
extra moet worden bespaard op de
omkadering. Vorig jaar is dit niet ge-
beurd. Hadden de verkiezingen daar-
mee iets te maken ? In elk geval trek
ik alvast de conclusie dat er dit jaar
geen verkiezingen zullen zijn en dat
de dialoog tussen de Gemeenschap-
pen waarschijnlijk zeer grote vorde-
ringen zal maken.

Ik merk ook op dat de begroting zeer
cijfermatig berekend en herverdeeld
wordt. Ik haal hierbij twee voorbeel-
den aan. Het basisonderwijs krijgt

100 miljoen meer, waarschijnlijk te-
recht, maar het buitengewoon onder-
wijs krijgt 25 miljoen minder. Ik kan
niet verhelen dat ik de indruk heb
dat de Minister een nieuwe bespa-
ringstechniek heeft gevonden, name-
lijk het criterium van de leeftijd.
Mensen ouder dan 21 jaar mogen niet
meer in het buitengewoon onderwijs
les volgen.

Minister L. Van den Bossche : Zo is
het niet. Voornamelijk in de oplei-
dingsvormen II en III kan het gebeu-
ren dat een leerling, bijvoorbeeld
door een dramatisch element dat zich
kort voor de leeftijd van 18 jaar heeft
voorgedaan of omdat hij laattijdig is
overgegaan naar deze opleidingsvor-
men, tot na de leeftijd van 21 jaar
onderwijs moet volgen. In dit geval
blijft deze leerling in het onderwijs.
Het ware immers al te macaber dat
iemand een aantal jaren in deze op-
leidingsvormen onderwijs volgt en op
twee of hoogstens drie jaar van het
te bekomen attest moet afhaken om-
dat hij 21 jaar is. Omtrent iemand die
bijvoorbeeld opleidingsvorm 1 heeft
gevolgd en waarvan men hoogstens
nog kan zeggen dat hij boven de leef-
tijd van 21 jaar nog in een milieu met
pedagogische inslag moet verkeren,
rijst de vraag of hij niet beter ge-
plaatst is in de sector welzijn. Indien
evenwel bij de aanvang van het
schooljaar zou blijken dat de sector
welzijn dit niet aankan, dan is er voor
dit schooljaar geen enkel probleem,
dan kan hij blijven waar hij is.

U hebt evenwel gelijk, mijnheer
Standaert, dat ik een onderscheid
maak voor degenen die ouder zijn
dan 21 jaar en nog onderwijs volgen
met het oog op het bereiken van een
attest. Dit is uiteindelijk mijn onder-
wijsopdracht.

De heer L. Standaert : Vindt u dan
niet, mijnheer de Minister, dat u een
gevaarlijk precedent schept door de
leeftijd van 21 jaar als sleutel te han-
teren ? Het is bijvoorbeeld mogelijk
dat uw opvolger de leeftijdsgrens van
18 jaar invoert om het diploma hoger
secundair te behalen.

Minister L. Van den Bossche : Mijn
precedent is dat ik probeer deze leer-
ling een attest te laten bereiken. In

de mate dat ik daarmee bezig ben,
doe ik daarmee voort, dat is een logi-
sche onderwijsredenering, onafhan-
kelijk van de leeftijd. De 21 jaar is
een oud verhaal van een oude om-
zendbrief, vandaar dat men steeds
naar de 21-25 verwijst. Men vraagt
nu alleen bestendige afwijking. Wij
wensen een systeem te organiseren
waarbij deze afwijking, telkens het
onderwijs nodig is, wordt getekend.
Wanneer het onderwijs niet nodig is,
dan wordt de afwijking niet gete-
kend, voor zover het wordt opgevan-
gen door de sector welzijn. Er is in
geen enkele zin een onderwijskundig
precedent. Vroeger was het bijna een
automatisme om dergelijke leerlin-
gen, zelfs indien het onderwijskundig
niet nodig was, nog een aantal jaren
in het onderwijs te laten.

Elke ouder die met dit probleem
wordt geconfronteerd, weet dat ie-
mand die een opleidingsvorm 1 volgt,
voor de rest van zijn leven in een
beschermde omgeving zal moeten
doorbrengen. Het enige dat daaraan
immoreel is, is van de ene dag op de
andere te zeggen : wij veranderen
van systeem.

De heer L. Standaert : Tot slot vraag
ik de Vlaamse regering en de Vlaam-
se Minister van Onderwijs meer te
investeren in onderwijs. Het OESO-
rapport leverde het rekenkundig be-
wijs dat een investering in onderwijs
een investering is op lange termijn en
dat de welstand en welvaart aanzien-
lijk worden verhoogd door onder-
wijs. In plaats van een miljard te in-
vesteren in het contract met de bur-
ger, vraag ik het budget van onder-
wijs op zijn minst op hetzelfde niveau
te houden en een lange termijnvisie
te ontwikkelen in het onderwijsbe-
leid, zodat de toekomst van onze
jeugd kan worden verzekerd.

De Voorzitter : De heer Moors heeft
het woord.

De heer C. Moors (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mevrouw en
mijnheer de Minister, dames en he-
ren, tot nu toe is er vooral over het
onderwijs gesproken en kwam het
wetenschappelijk onderzoek, dat
nochtans onderwerp is van deze dis-
cussie, veel minder aan bod. Namens
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de CVP-fractie ben ik op dit thema
ingegaan.

Allereerst wil ik onderstrepen dat het
Vlaamse wetenschapsbeleid nu voor
de eerste keer in zijn globaliteit
wordt behandeld. Het is één van de
grote verdiensten van de beleidsbrief
dat zij hierop de aandacht vestigt. De
CVP-fractie onderschrijft dan ook de
uitgangspunten van het wetenschaps-
beleid van de Vlaamse Regering. De
krachtlijnen van een gecoördineerd,
alles omvattend, geprogrammeerd
selectief en doorzichtig beleid wor-
den terecht in een lange termijnvisie
geplaatst. Deze lange termijnvisie
wordt door de Vlaamse Executieve
aangekondigd binnen het referentie-
kader van het project Vlaanderen
2002. De krachtlijnen van het weten-
schapsbeleid moeten inderdaad wor-
den geïntegreerd in het globale toe-
komstproject dat de Vlaamse samen-
leving voor zich wil uittekenen. Het
wetenschapsbeleid heeft hierbij tot
doel de basis van het wetenschappe-
lijk kennen en technologisch kunnen
in stand te houden, te verbreden en
te verdiepen. Gezien aan andere be-
leidsniveau’s, zoals de privé-sector,
kunnen het federale en het Europese
niveau, voldoende ruimte wordt ge-
geven om hun eigen beleid te ontwik-
kelen, de coördinatie en de synergie
worden bevorderd die voor het we-
tenschapsbeleid zo noodzakelijk zijn.

De beleidsbrief wijst er terecht op dat
het beleid wetenschappelijk moet
worden ondersteund. Dit is een zeer
belangrijk punt, want al te vaak
neemt de overheid maatregelen zon-
der de gevolgen ervan heel precies te
hebben berekend. In Nederland is
het beleid veel meer wetenschappe-
lijk ondersteund en gevolgd. Het
voornemen van de Vlaamse Execu-
tieve op dit vlak kunnen wij dus al-
leen maar toejuichen. Ik hoop dat
daarmee een aantal improvisatori-
sche maatregelen zullen verdwijnen.
Voorwaarde hiervoor is dat wij een
nieuwe besluitcultuur invoeren,
waarin deze studies worden geïnte-
greerd. Het is namelijk niet voldoen-
de om bij voorbeeld in de sector van
de volksgezondheid, het onderwijs of
in de sociale sector voorbereidende
stu-

dies te laten uitvoeren als die niet op
een aangepaste manier in de besluit-
vorming worden verwerkt.

Bij de noodzakelijke organisatorische
uitbouw van het Vlaams weten-
schapsbeleid staan een aantal instru-
menten vooraan. Sommige daarvan
moeten waarschijnlijk in stand wor-
den gehouden, andere verbeterd en
van nog andere moet men zich vra-
gen stellen bij hun efficiëntie. De
Vlaamse Raad voor Wetenschapsbe-
leid is volgens ons, mits de aangekon-
digde wijzigingen van zijn statuut, ze-
ker in staat om zijn opdrachten uit te
voeren. Die bestaan erin om advie-
zen over het globale beleid te ver-
strekken, globale beleidslijnen uit te
werken en adviezen te geven over de
noodzakelijke prioriteiten. Naar on-
ze mening moet precies in de Vlaam-
se Raad voor Wetenschapsbeleid het
eigenlijke beleid gestalte krijgen.

Daarenboven moet dit administratief
ondersteund worden. De uitbouw
van de Vlaamse administratie biedt
hiertoe de mogelijkheden. Zo kun-
nen de administratie voor de pro-
grammatie van het wetenschapsbe-
leid alsook de besturen van het we-
tenschappelijk onderzoek en het in-
dustrieel techno-onderzoek evenals
de opdrachthouders, die per departe-
ment voor een degelijke ondersteu-
ning zorgen, administratief hun taak
aan. Dit betekent dat ze de dossiers
kunnen begeleiden, stimuleren en
coördineren.

Via de vermelde Raad en de admini-
stratieve uitbouw zal Vlaanderen een
echt wetenschapsbeleid kunnen uit-
werken. Ik meen te mogen zeggen
dat dit voor het eerst het geval is.

Ik verwijs naar de situatie op federaal
vlak - dat wij nog altijd het natio-
naal vlak moeten noemen - en waar
men er in feite nooit echt is in ge-
slaagd om een Vlaams wetenschaps-
beleid uit te bouwen omdat de Frans-
talige invloed te sterk dominerend
was in die sector. In het beleid dat
nu wordt gevoerd, vinden wij de aan-
zet tot een echt Vlaams beleid. De
instellingen die wij ter beschikking
hebben - het Vlaams Instituut voor
de Bevordering van het Wetenschap-
pelijk Onderzoek in de Industrie, het

IWT, of het Vlaams Instituut voor
Technologisch Onderzoek, het VI-
TO - leveren een belangrijke bijdra-
ge in het toegepast en technologisch
onderzoek. De vraag is echter of er
door het bestaan van andere instellin-
gen, die ik nu niet vermeld maar die
in de beleidsbrief zijn aangehaald,
niet een te grote versnippering is.
Ook rijst de vraag waar het funda-
menteel wetenschappelijk onderzoek
en het toegepast onderzoek samen
gaan. Nochtans wordt er in de be-
leidsbrief duidelijk voor geopteerd
dat het onderscheid tussen het funda-
menteel wetenschappelijk onderzoek
en het toegepast onderzoek vervaagt
en dat deze beide vormen van onder-
zoek meer op elkaar moeten worden
afgestemd. Ik weet dat hier nog veel
werk zal moeten worden geleverd,
zowel inzake de herstructurering als
inzake de bevoegdheden van een
aantal instituten. Ik weet ook wel dat
die instituten zijn gegroeid, bijvoor-
beeld door een overname. Ik denk
aan Mol en aan andere instituten die
wij van het nationaal niveau hebben
overgenomen.

Een ander punt dat naar mijn oordeel
onvoldoende aan bod komt is de zo-
gezegde brookers-rol. Dit wil zeg-
gen : het vertalen van het fundamen-
teel en toegepast onderzoek naar de
industrie, de nijverheid en onze
maatschappij in het algemeen. Ook
deze rol moet duidelijker worden
omschreven zodat de resultaten van
het wetenschappelijk onderzoek
meer opleveren.

Mijnheer de Voorzitter, globaal kan
worden gesteld dat het reeds uitge-
stippeld en nog uit te stippelen we-
tenschapsbeleid coherent is. Noch-
tans moeten er nog een aantal bijko-
mende voorwaarden worden vervuld.
Er is in de eerste plaats het probleem
van de wettelijke bevoegdheidsafba-
kening. In 1980 werd een onder-
scheid gemaakt tussen het toegepast
en het fundamenteel onderzoek :
fundamenteel onderzoek bleef fede-
raal ; het toegepast onderzoek werd
overgeheveld naar de gewesten en de
gemeenschappen. Dit systeem werk-
te niet en in 1988 werden ook de be-
voegdheden, die daarop betrekking
hadden, overgeheveld n a a r  d e
Vlaamse Gemeenschap  of  he t
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Vlaams Gewest. Uit vrees voor een
tekort aan middelen werden concur-
rerende bevoegdheden ingevoerd.
Daarmee werd het probleem nog
groter. Nog steeds werkt het systeem
niet. Een duidelijke bevoegdheidsaf-
bakening is derhalve noodzakelijk.
Vermits op het ogenblik de basis
wordt gelegd voor een goed weten-
schapsbeleid in Vlaanderen, moet
ook het federaal beleid, dat het recht
heeft zijn eigen weg te gaan, worden
ingeschakeld en meewerken. Anders
zal in Vlaanderen een wetenschaps-
beleid worden uitgewerkt terwijl op
federaal vlak andere opties worden
genomen, wat onvermijdelijk tot
knelpunten leidt.

Een andere voorwaarde is de conti-
nuïteit in het wetenschapsbeleid. Het
gaat niet op goede voornemens te
hebben voor een globaal weten-
schapsbeleid in Vlaanderen wanneer
bij elke wisseling van de Executieve
nieuwe accenten worden gelegd. Dit
was mijns inziens één van de grote
nadelen van het unitaire systeem.
Degenen die in de nationale Com-
missie voor Onderwijs de discussies
konden volgen hebben moeten vast-
stellen dat elke nieuwe minister nieu-
we accenten legde en dat het vorige
beleid werd omgebogen. Ik vraag de
Executieve om het Vlaams weten-
schapsbeleid toch nog gedurende een
aantal jaren aan te houden zodat er
geen discontinuïteit kan ontstaan.

Voorts moet ik wijzen op de gebrek-
kige samenwerking tussen onze di-
verse instellingen en de universitei-
ten. Het gebrek aan middelen heeft
eenieder ertoe aangezet te gaan aan-
kloppen bij diegene van wie ze geld
kunnen krijgen. Dit werkt eerder de
concurrentie dan de samenwerking in
de hand. Willen wij het wetenschaps-
beleid effectief maken en de midde-
len effectief gebruiken, dan zal er een
betere samenwerking moeten ko-
men.

Ik vraag dan nog bijzondere aandacht
voor het probleem van de navorsers.
In een van de uitgaven van Focus
Research werd de vraag gesteld aan
welke navorsers er nood is. Zijn het
de vorsers die nog klassiek een docto-
raat van de studies indienen of moe-

ten we nieuwe opleidingsvormen op In het basisonderwijs is één van de
punt stellen, zoals bijvoorbeeld meer grote problemen het hoog percentage
professioneel opgeleide navorsers. zittenblijvers, wat ettelijke miljarden
Dat kan een zeer boeiende discussie kost. Studies wijzen uit dat school-
worden en ik hoop dat wij deze dis- achterstand al begint bij de overgang
cussie in de loop van de volgende van kleuter- naar lager onderwijs.
maanden in de commissie zullen kun- Het is niet omdat een kind school-
nen voeren.

Mijnheer de Voorzitter, ik denk dat
de Executieve terecht opteert voor
een coherent wetenschapsbeleid in
Vlaanderen. Ik heb gewezen op de
grote verdiensten die het inhoudt. Ik
ben ook blij vast te stellen dat het
zich niet beperkt tot initiatieven en
voornemens, maar dat ook de nood-
zakelijke middelen effectief werden
verhoogd. Dit is de beste waarborg
voor een gunstige evolutie van een
coherent wetenschapsbeleid in
Vlaanderen. (Applaus)

De Voorzitter :
heeft het woord

De heer Deswaene

De heer R. Deswaene (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, vooraf
wens ik toch op te merken dat de
spreektijd in deze openbare vergade-
ring bijzonder beperkt is als men be-
denkt dat onderwijs meer dan 200
miljard, zijnde bijna de helft van de
totale uitgavenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap, voor zijn re-
kening neemt. Daar het departement
onderwijs een brede waaier uiteenlo-
pende materies behandelt, heeft de
PVV twee sprekers aangewezen die
elk amper 15 minuten aan het woord
kunnen komen. Dit is nauwelijks de
tijd om enkele algemene beschouwin-
gen te geven bij de beleidsopties die
door de Minister worden aangege-
ven, laat staan dat er nog ruimte
overblijft om eigen accenten en visies
met enige diepgang toe te lichten.
Nochtans zou de openbare vergade-
ring de aangewezen plaats moeten
zijn om aan collega’s die geen deel
uimaken van de Onderwijscommis-
sie, en de pers en andere belangstel-
lenden, een overzichtelijk beeld te
geven van de belangrijkste essentiële
ideeën die leven inzake onderwijsbe-
leid en onderwijsvernieuwing. Ik zal
mij vandaag noodgedwongen beper-
ken tot de secties basis- secundair en
buitengewoon onderwijs en de PMS-
centra.

plichtig is dat het meteen schoolrijp
is en in staat de leerstof te assimile-
ren. Het is overduidelijk dat er iets
concreets moet gebeuren. Er werd nu
al voldoende gepraat. In dit verband
herinner ik aan het voorstel dat ik
dienaangaande formuleerde in de on-
derwijscommissie.

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer Deswaene, u moet toch weten
dat er nu al een regeling bestaat.
Wanneer een kind niet schoolrijp is,
kan het verlengd kleuteronderwijs
volgen, als het PMS zulks adviseert.

De heer R. Deswaene : Dat voorstel
strekte ertoe een taakleraar in te
schakelen in iedere school vanaf x-
aantal leerlingen in de eerste graad
van het lager onderwijs. Dit kan ech-
ter maar efficiënt zijn als die taakle-
raar mag worden aangeworven bui-
ten het lestijdenpakket.

Een ander thema dat sinds jaren de
aandacht vraagt is dat van de licha-
melijke conditie van de jeugd die vol-
gens verschillende wetenschappelijke
studies sterk vermindert. Iedereen is
het erover eens dat dringend initiatie-
ven moeten worden genomen en dat
het ook hier niet langer opgaat het
bij goede bedoelingen te houden.
Het heeft geen zin te verwijzen naar
allerlei mogelijkheden buiten de
school in diverse sportclubs want
daarmee bereikt men niet degenen
die nood hebben aan professioneel
begeleide lichaamsbeweging. Het is
uiteraard onmogelijk in een handom-
draai het probleem globaal op te los-
sen. Belangrijk is wel dat er een aan-
zet komt. Het basisonderwijs lijkt mij
het meest aangewezen niveau om
daarmee te starten. Een eerste be-
langrijke stap zou zijn het aanstellen
van turnleraars in de derde graad van
het lager onderwijs, uiteraard buiten
het lestijdenpakket om efficiënt te
zijn.

Het uitvlakken van de lestijdenscha-
len, het verplaatsen van de teldatum
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in het kleuteronderwijs naar de
maand februari en het afschaffen van
de gemiddelde aanwezigheid zijn on-
getwijfeld verbeteringen. In februari
zijn de weersomstandigheden echter
vaak slecht en zijn er veel kinderziek-
ten, zodat het ogenblik niet zo geluk-
kig is om de kleuters te tellen. April
of mei zouden als telmaand meer
aangewezen zijn.

De 100 miljoen uitgetrokken in de
begroting 1992 voor extra administra-
tieve ondersteuning zouden nage-
noeg integraal naar het vrij gesubsi-
dieerd basisonderwijs gaan, zo heb-
ben wij in de Commissie vernomen.

Minister L. Van den Bossche : Ik heb
in de Commissie uitgelegd dat dit be-
drag uit twee delen bestaat. Een eer-
ste deel van 34 miljoen wordt ver-
deeld over heel het onderwijs. Deze
maatregel is het gevolg van het-vier-
uur-meer-klasvrij maken van de twee
categorieën directeurs van het basis-
onderwijs die nog niet klasvrij waren.
Deze maatregel geldt voor alle net-
ten, maar ik kan u niet meteen het
aandeel van elk net meedelen. Het
tweede deel, de resterende 66 mil-
joen, gaan naar het gesubsidieerd on-
derwijs in zijn geheel, dus niet alleen
naar het vrij gesubsidieerd onderwijs,
hoewel dit een groot deel ontvangt.
Deze toekenning is het gevolg van de
inwilliging van een oude eis - mijns
inziens terecht - van het gesubsi-
dieerd onderwijs. Dit onderwijs voel-
de zich achteruit gesteld in verband
met de administratieve omkadering.
Als men inderdaad wil dat een direc-
tie van een basisschool zijn pedagogi-
sche taak maximaal vervult, dan lijkt
het mij logisch een eerste significante
stap te doen om die taak naar beho-
ren te kunnen vervullen, iets waarop
al jaren werd aangedrongen maar
nooit gunstig op werd gereageerd.

De heer R. Deswaene : Mijnheer de
Minister, ik zou er dan toch willen
op wijzen dat dit supplement nog
eens bovenop de 75 miljoen komt die
het ARGO-decreet van 1988 toewees
aan hetzelfde onderwijsnet om tege-
moet te komen aan zijn specifieke
problemen. Daarenboven wil ik u er-
aan herinneren dat uw voorganger,

wijlen Minister Coens, deze overeen-
komst wist te forceren door haar een
cumulatief karakter te geven.

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer Deswaene, dat is altijd zo afge-
sproken geweest. Het stond ook in-
geschreven in de teksten van het AR-
GO-akkoord. De cumulativiteit van
de 75 miljoen gedurende vier jaar was
bedongen. Ik herinner mij nog de ta-
bel met de bedragen : 75, 150, 225
en 300 miljoen. De partijen die het
ARGO-akkoord afgesloten hebben
weten dat. Minister Coens heeft
daarvoor niets moeten forceren. De-
ze cumulativiteit werd ab initio on-
dertekend.

De heer R. Deswaene : Mijnheer de
Minister, dat is volgens mij helemaal
niet juist.

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer Deswaene, ik heb de onderhan-
delingen zelf voorgezeten. Ik kan u
de documenten en ook de parlemen-
taire documenten die melding maken
van deze cijfers tonen.

De heer R. Deswaene : Mijnheer de
Minister, ik heb hoofdstuk 6.3.8 op-
nieuw bekeken en er staat zwart op
wit gedurende vier jaar 75 miljoen.

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer Deswaene, u had er de bijlage
met tabellen moeten op nakijken,
daarin kon u het ondubbelzinnig afle-
zen.

De heer R. Deswaene : Mijnheer de
Minister, geef toe dat er hier toch
echt wordt overdreven. Wanneer
wordt dit soort wafelijzerpolitiek in
het onderwijs gestopt ?

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer Deswaene, wafelijzer met wie
of met wat ?

De Voorzitter : Mijnheer de Minis-
ter, zou u de heer Deswaene willen
laten uitspreken ?

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer de Voorzitter, als ik straks moet
antwoorden zou ik toch willen weten
waarop.

Mijnheer Deswaene, wafelijzer met
wie of met wat ? Een wafel heeft

twee kanten ! Of bakt u misschien
pannekoeken ?

De heer R. Deswaene : Ik ben van
mening dat een gelijke financiële be-
handeling van de netten betekent dat
ze over eenzelfde basispakket inzake
omkadering en subsidiëring moeten
kunnen beschikken. Wanneer een
net bij komende voorzieningen wil
uitbouwen moet het dat met eigen
middelen betalen en niet op de rug
van de Gemeenschap afwentelen.
Zoiets is al te gemakkelijk. Dit houdt
dus in dat niet alles wat door de
Vlaamse Gemeenschap aan haar ge-
meenschapsonderwijs wordt besteed,
automatisch ook voor de andere net-
ten moet gelden. Die andere netten
beschikken overigens meestal over
bronnen en mogelijkheden die het
Gemeenschapsonderwijs niet heeft ;
daardoor ligt de lat opnieuw ongelijk.

Even onlogisch en onbegrijpelijk is
de ministeriële omzendbrief van 25
juli 1991, waardoor provincie- en ge-
meentebesturen verplicht worden be-
paalde sociale voordelen die ze toe-
kennen aan hun onderwijs, ook aan
de andere netten te geven.

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer Deswaene, u zou toch de ge-
schiedenis van het onderwijs en van
de onderwijswetgeving eens moeten
nakijken. Volgens de oude regeling
moesten de voordelen, die een ge-
meente of stad aan haar onderwijs
verleende, ook aan het vrij gesubsi-
dieerd onderwijs, gevestigd in die
stad of gemeente, gegeven worden.
Het ARGO-akkoord heeft deze regel
uitgebreid tot het Gemeenschapson-
derwijs. In een tweede fase werd om-
schreven over welke sociale voorde-
len het ging. Op vraag van steden en
gemeenten is deze omschrijving be-
perkt gehouden.

De heer R. Deswaene : Autonomie
en vrijheid geven aan scholen en net-
ten is goed, maar het houdt ook in
dat ze zelf bepaalde financiële ver-
antwoordelijkheden opnemen. Dit is
een gezonde logica als men het on-
derwijs betaalbaar wil houden. Wij
vangen daarover zeer onheilspellen-
de geruchten op, ook in Vlaanderen.
Hierop zullen wij wellicht een betere
kijk krijgen met de begroting 1993.
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Wij kunnen het er best mee eens zijn
dat de lesopdracht van de directeur
van een kleine school met vier uren
wordt verminderd maar dit is slechts
een klein deeltje van de maatregelen
die honderd extra miljoenen vergen,
die in de gegeven omstandigheden
moeilijk te verantwoorden zijn. In
andere sectoren worden immers be-
sparingen doorgevoerd met het ver-
lies van werkplaatsen als gevolg. Er
zijn ten andere nog prioriteiten die
volgens mij veel dringender zijn ; de-
ze moeten voorrang krijgen.

Het buitengewoon onderwijs ver-
keert in een alarmtoestand en voelt
zich duchtig op de tenen getrapt. Het
komt mij voor dat dit niet helemaal
ten onrechte is. De indruk overheerst
dat niet zozeer inhoudelijke, maar
wel budgettaire overwegingen aan de
basis liggen van de discussie die men
wil aangaan. Dat deze onderwijs-
vorm veel geld kost en het aantal
leerlingen er gevoelig stijgt, kan geen
alibi zijn voor het in twijfel trekken
van de noodzaak aan en de efficiëntie
van het buitengewoon onderwijs. Het
lijkt mij onwaarschijnlijk dat sommi-
ge scholen al te veel probleemkinde-
ren doorsturen naar het buitenge-
woon onderwijs ; zeker niet naar het
type 8, waarin kinderen terecht ko-
men met leerstoornissen, maar met
een normale intelligentie.

Een andere discussie handelt over de
terugkeer van kinderen uit het bui-
tengewoon naar het gewoon onder-
wijs. Voor een beperkte groep zal
een oplossing kunnen worden gevon-
den in het GON-onderwijs maar het
effect op de kostprijs zal slechts ge-
ring zijn. In de schemerzone van type
8 zal er altijd een behoorlijk aantal
leerlingen zijn waarvoor men twijfelt
of ze al dan niet in deze of gene on-
derwijsvorm thuishoren. Het ver-
plicht invoeren van een voortgangs-
verslag is veeleer een papierslag die
aan de situatie niets zal veranderen.
Wie gaat deze verslagen controle-
ren ? En vooral, wie kan de passende
conclusies trekken ? Indien er van-
daag twijfel bestaat over het reme-
diërend en tijdelijk karakter dan mag
dit grotendeels worden toegeschre-
ven aan het onverantwoord afbou-

wen van de PMS-centra gedurende
de voorbije jaren. Deze centra zijn
dermate onbemand dat zij onmoge-
lijk hun onafhankelijke verwijzings-
en begeleidingsopdracht aankunnen.

Tussen gewoon- en buitengewoon la-
ger onderwijs is vaak een muur ont-
staan omdat beide onderwijsvormen
zich in afzonderlijke gebouwen en
met afzonderlijke directies hebben
ontwikkeld. Op dit terrein moet naar
een herschikking en reïntegratie wor-
den gezocht. Mijn voorstel om meer
taakleraars in te schakelen zal op zich
zelf reeds de verwijzingen naar het
buitengewoon onderwijs doen ver-
minderen. De meerkost voor taakle-
raars zal gecompenseerd worden
door minder uitgaven voor het bui-
tengewoon onderwijs.

Tenslotte wens ik uw aandacht te vra-
gen voor de verlenging van de school-
loopbaan van gehandicapten ouder
dan 21 jaar ; deze verlenging is het
gevolg van een gebrek aan plaatsings-
en tewerkstellingsmogelijkheden. De
aangekondigde positieve resultaten,
lees besparingen op de onderwijsbe-
groting zijn enkel een boekhoudkun-
dige doorschuifoperatie van het ene
naar het andere departement zonder
veel onmiddellijke resultaten.

Het blijkt trouwens dat nu reeds ern-
stige problemen opduiken met het
doorverwijzen van de type B-leerlin-
gen, waarvoor tegen 1 september
aanstaande geen plaats is in de wel-
zijnssector. Een lange overgangster-
mijn is hier minstens aangewezen.

De PMS-centra, momenteel de zich
meest geviseerd voelende groep in de
onderwijssector ; zeker na de bericht-
geving in een TV-journaal dat ze wel-
licht zouden worden afgeschaft.
Doodjammer dat vandaag de tijd ont-
breekt om op deze problematiek uit-
gebreid in te gaan.

Minister L. Van den Bossche : Deze
berichtgeving in het TV-journaal
schrijf ik alleen op rekening van -
ik heb dit reeds in de commissie ge-
zegd - een man die zich journalist
noemt, die waarschijnlijk bij vergis-
sing door VTM werd aangeworven.
Ik had twee getuigen, met name de

heer Monard, secretaris-generaal en
dokter Johan Vanderhoeven, die
blijkbaar geen Nederlands begrijpt.

De heer R. Deswaene : Twee feiten
zijn bepalend om de situatie te begrij-
pen : ten eerste, de PMS-centra,
vooral zij die VSO-begeleiding verze-
kerden, werden de laatste tien jaar
zwaar aangepakt.

Via koninklijk besluit nummer 467 le-
verden, onder meer de PMS-centra
van het gemeenschapsonderwijs,
reeds 33 procent van hun personeels-
effectief in. Bovenop komt nu de
aanwervingsstop voor één jaar. Een
maatregel die budgettair geen zin
heeft, maar die daarenboven psycho-
logisch zeer hard aankomt en haar-
den van grote onrust aansteekt, om-
dat de schaarse mogelijkheden van
begeleiding nog verder worden aan-
getast.

Ten tweede, werd er duchtig geknipt
in het personeelskader en werd an-
derzijds in dezelfde periode, het aan-
tal opdrachten voortdurend uitge-
breid : het begeleiden van taakle-
raars en leerlingen BO, opdrachten
voor deeltijds onderwijs en leercon-
tracten,  voorlichting in verband met
studie- en beroepskeuze, bijbrengen
van studiemethode, preventie inzake
acolholmisbruik, druggebruik, aids,
spijbelen, migrantenproblematiek
enzovoort.

Voor de herformulering van het ta-
kenprofiel zijn PMS-centra zelf vra-
gende partij. Een eigen profiel met
optimale rendementsverwachtingen
is klaar en kan besproken worden.
De hoofddoelen zijn duidelijkheid en
efficiëntie, waar mogelijk met kwan-
tificering van de prestaties, maar met
gegarandeerde onafhankelijkheid en
vrijwaring van het vrije-keuzeprinci-
pe. Ik ben ervan overtuigd, wil men
ernstig werk maken van kwaliteits-
verbetering, vroegtijd detecteren  en
remediëren van leerachterstanden en
andere onderwijsvoorrangsprojecten,
dan moeten de PMS-centra de moge-
lijkheden krijgen om hierbij een be-
langrij ke spil- en coördinatiefunctie
uit te oefenen.

Daarom hoop ik dat : de overheid bij
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het herverdelen van taken zal luiste-
ren naar onderbouwde voorstellen
van de sector zelf dat de wil zal be-
staan om de PMS-wereld van nieuwe
zuurstof te voorzien en dat de lat echt
gelijk zal worden gelegd. Qua totale
begeleidingsomkadering ware het
nuttig eens de kostprijs per kind per
net op te maken.

Minister L. Van den Bossche : Pleit
u voor het herzien van het koninklijk
besluit nummer 64 ? Ik zou dit graag
weten, maar destijds werd dit met
een meerderheid genomen.

De heer R. Deswaene : Gelet op de
beperkte spreektijd zal ik het - wat
het secundair onderwijs betreft -
houden bij drie bedenkingen. Ten
eerste, het aanwendingspercentage
en de personeelsomkadering. Zoals
ik het reeds liet opmerken tijdens de
besprekingen in de Onderwijscom-
missie, was het te verwachten dat het
terugkeren naar de normen van 1990
bittere reacties zou oproepen. De be-
tere norm - -0,3  procent - van vo-
rig jaar, had immers een politiek ver-
kiezingsgeurtje, maar dat werd niet
zo begrepen in de onderwijswereld.
Eigenaardig toch dat in de Onder-
wijscommissie geen cijfers konden
gegeven worden over de te verwach-
ten weerslag op het aantal betrekkin-
gen. Indien het juist is dat 600 jobs
zouden verdwijnen, zoals het ge-
meenschappelijk vakbondsfront be-
weert, dan valt het best te begrijpen
dat het ongenoegen en de onrust in
deze sector aanzwellen.

Ten tweede, de in het vooruitzicht
gestelde schaalvergroting in het se-
cundair onderwijs - soms hoort men
het cijfer 600 leerlingen vernoemen
- is een factor die veel twijfel ver-
oorzaakt. Na de nog recente en veel-
vuldige veranderingen, onder meer
met het invoeren van het eenheidsty-
pe, is het zeer de vraag of nogmaals
een dergelijk ingrijpende vernieu-
wing op zo’n korte termijn te verant-
woorden is.

Ik denk van niet, wil men de reeds
zo vaak geciteerde pedagogische rust
een kans geven. Nu de ballon opgela-
ten werd, moet in ieder geval drin-

gend duidelijkheid geschapen wor-
den welke weg men verder wil op-
gaan.

Ten derde, om af te ronden, het on-
derwijs in de Bondsstaat Duitsland.

Het terugtrekken van onze troepen
uit de BSD vergt nu reeds onze bij-
zondere aandacht, want deze opera-
tie zal hoe dan ook een harde dobber
worden voor de ARGO, onder wiens
vleugels het gecatalogeerd staat. Of-
schoon de Minister beweert dat er
nog geen problemen te verwachten
zijn voor het schooljaar 1992-1993,
bestaan er vandaag een reeks perti-
nente vragen die dringend moeten
worden beantwoord.

Hoever staan de plannen inzake reaf-
fectatie over de netten heen ? Werd
het departement Landsverdediging
reeds bereid gevonden een deel van
het sociaal passief aan te wenden
voor vervroegde afvloeiingen, opna-
me van terbeschikkinggestelden,
werkingsmiddelen voor verhuis enzo-
voort ?

Bestaat er reeds een overeenkomst
inzake kostenverdeling tussen de na-
tionale overheid en de Vlaamse Ge-
meenschap ?

De Voorzitter : Collega’s, ik stel vast
dat de heer Van Hooland hier niet
aanwezig is. Bijgevolg zal hij van de
sprekerslijst worden geschrapt.

De heer Annemans heeft het woord.

De heer G. Annemans (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, collega’s, onderwijs
en zijn maatschappelijke implicaties
zijn voor het Vlaams Blok altijd van
de hoogste prioriteit geweest. Het zal
niemand van de aanwezigen ontgaan
dat onze zorg in hoge mate in het
verleden is uitgegaan en ook in de
toekomst zal uitgaan naar de consoli-
datie en desnoods de herinvoering
van het traditioneel onderwijs. Ik zal
dat even toelichten. Tijdens de be-
spreking drong een lid er bij de Ge-
meenschapsminister uitdrukkelijk op
aan niet meer terug te komen op de
discussie in verband met het een-
heidstype. Daarop antwoordde de
Minister geruststellend dat hieraan
niet zou worden geraakt. Erg iro-

nisch wordt zulks wanneer wij in het
verslag onder de rubriek herwaarde-
ring van het ambt van leraar lezen :
Zo beweert de Minister dat te vlug
handelen in het onderwijs veel tegen-
stand in die sector oproept. Dit be-
wijst de Gemeenschapsminister door
te verwijzen naar de van bovenaf op-
gelegde invoering door het VSO.
Wat een bekentenis ! Dit geldt a for-
tiori - en onze herinnering op dat
vlak is zeer helder - voor het tradi-
tioneel onderwijs, het vroegere type
II, dat met één pennetrek werd ver-
nietigd. Wie herinnert zich immers
niet dat het traditioneel onderwijs
vervangen, verpletterd en vernietigd
werd door het van bovenaf opgelegde
eenheidstype dat met een haast Alba-
nese meerderheid van 99 ten honderd
zonder wijziging door de scholen
werd aanvaard. Momenteel bespre-
ken wij de begroting van onderwijs.
Heeft men al eens becijferd wat de
terugkeer naar het traditioneel on-
derwijs aan besparingen zou opleve-
ren ? Durft men deze omrekening
hermaken ? Durft men terugkeren
naar de tijd toen met een veel kleine-
re omkadering dan de 0,6  procent,
waarop men nu wil korten bij de hui-
dige begroting, werd gewerkt ? Heeft
men er al eens aan gedacht dat de
terugkeer naar het traditioneel on-
derwijs een besparing zou kunnen
opleveren met een dergelijk kwali-
teitsoverschot ? Die vraag heeft het
Vlaams Blok altijd gesteld en wij zul-
len ze blijven stellen. Men moet dit
durven vergelijken met het VS0  en
zelfs met het eenheidstype. Het
Vlaams Blok durft nog altijd met veel
overtuiging beweren dat het traditio-
neel onderwijs een combinatie is van
kwalitatief en goedkoop onderwijs.
Volgens ons is de terugkeer nog
steeds mogelijk. Wij maken er ons
echter geen enkele illusie over dat wij
ook op dit vlak een roepende in de
woestijn zullen zijn. Wij weten dat
alles bij het oude zal blijven zolang
de huidige tenoren de macht in han-
den hebben. Uiteindelijk zal de tijd
ons gelijk geven. In dat verband wens
ik te citeren uit een artikel van me-
vrouw doctor Alexandra Cole. Zij
was werkzaam aan de universiteiten
van Gent en Antwerpen. In dat arti-
kel commentarieert zij de zogenaam-
de Gammonswet van Freadman die
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geldt voor het Amerikaanse gezond-
heidssysteem, maar evengoed toe-
pasbaar  is op het onderwijssysteem.

De heer F. Dewinter : Mijnheer de
Voorzitter, ik heb de indruk dat de
Minister niet aandachtig luistert.

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer de Voorzitter, ik luister wel aan-
dachtig.

De heer G. Annemans : De input in
het onderwijs - hoe men die ook
meet - stijgt jaar na jaar, terwijl de
output - dit is het opvallendst wan-
neer men de kwaliteit van het onder-
wijs bekijkt - voortdurend afneemt.
Dit verschijnsel wordt als volgt ver-
klaard. Wanneer in de privé-sector
een bepaalde politiek negatieve re-
sultaten oplevert, dan stapt men er-
van af omdat men de operatie met
eigen geld moet betalen. Wanneer
echter de overheidspolitiek negatieve
resultaten oplevert, dan stapt men er
niet van af omdat diegenen die deze
politiek bedacht hebben moeten toe-
geven dat zij gefaald hebben, wat
geen enkel politicus bereid is te doen.
Omdat zij niet met eigen geld voor
de negatieve resultaten moeten op-
draaien, zullen de voorstanders van
deze politiek veeleer vast volhouden
dat het gebrek aan resultaten het ge-
volg was van het feit dat zij de poli-
tiek niet ver genoeg hebben doorge-
dreven. Zij zullen met nieuw geld van
de belastingbetaler de onsuccesvolle
onderneming nog verder willen door-
drijven. Kortom, het hoeft niemand
te verbazen dat een ondeugdelijke
overheidspolitiek, niettegenstaande
slechte resultaten, vaker wordt voort-
gezet dan beëindigd. Hoe meer er
aan onderwijssytemen werd gesleu-
teld, hoe minder resultaten het alle-
maal opleverde. Elke vermindering
van de resultaten is weer een stimu-
lans voor politici om nog meer aan
het onderwijs te sleutelen en nog
meer decreten uit te vaardigen.

Wat de herinvoering van het traditio-
neel onderwijs betreft heb ik in dit
ontwerp van decreet geen letter te-
ruggevonden. Het eenheidstype zoals
het nu voorligt, heeft bij vele school-
directies, ze l f s  z i j  d ie  v roeger

tot het traditioneel onderwijstype 2
behoorden, bepaalde verwachtingen
opgeroepen. Ze dachten aan de rui-
mere omkadering die het VS0  steeds
heeft genoten en zagen daarin moge-
lijkheden om hun onderwijsaanbod
te diversifiëren. Dat was u beloofd
en zij gingen er dus op in. Maar over-
al komt de besparingsijver van de
Gemeenschapsminister om de hoek
kijken - en terecht- wat de omka-
deringsnormen ongeveer 150 miljoen
besparingen oplevert - hoera ! -
dit zorgt er meteen voor dat het les-
tijdenpakket van die directies, ook
van type 2, die men wel alles had
voorgespiegeld, nu opnieuw verder
wordt ingekrompen. Die grote mooie
waaier van ongeveer tien richtingen
in de derde graad van het algemeen
secundair onderwijs zullen ze niet
meer kunnen inrichten. Bovendien
zou de rol van de klastitularis moeten
worden geherwaardeerd, maar het is
duidelijk dat vele scholen met een
krappere omkadering het zogenaam-
de klastitularis-uur als eerste zullen
laten vallen. Omwille van de mooie
droom van het eenheidstype met zijn
consumptiesysteem - loop maar
rond in de supermarkt en kies uit de
12 pakketjes zeep die worden aange-
boden dat wat het best ruikt - zal
alles omver moeten vallen. Men zal
dat niet kunnen volhouden. De direc-
ties zullen aan die mooie supermarkt
al hun idealen opofferen, zoals onder
meer de herwaardering van de klasti-
tularissen.

Ik wil nog even ingaan op enkele
krachtlijnen die door de Gemeen-
schapsminister werden uitgetekend
in verband met het onderwijsbeleid.
Zo schrijft de Minister dat de maat-
schappelijke herwaardering van de
leerkrachten, ten overstaan van de
intrinsieke waarde en kwaliteit van
de leerkracht voortdurend is afge-
zwakt. Daarmee heeft hij voorwaar
een open deur ingetrapt. Hoe ziet hij
dan die herwaardering ? Volgens
hem dient die herwaardering te ver-
lopen via kwaliteitsbewaking, een
woord dat u volgens mij uit de noor-
delijke Nederlanden hebt overgeno-
men. Kwaliteitsbewaking moet ge-
beuren door een betere initiële oplei-
ding van de leraar, door een betere
nascholing en een betere begeleiding

van de leerkrachten en de school-
teams. Ik mag hier dus a contrario
uit afleiden dat het gebrek aan maat-
schappelijke waardering is ontstaan
uit het gebrek van al die zaken zoals
de initiële opleiding, de nascholing
en de begeleiding.

Minister L. Van den Bossche : Neen.

De heer G. Annemans : Neen ? Ik
had het gedacht. Verder wil men in
de herwaardering van de leerkracht
voorzien door het lerarenambt bin-
nen de grotere schoolentiteiten te dif-
ferentiëren of te diversifiëren. Inder-
daad, bij de programma-intentie van
de Vlaamse Raad en de voorstelling
vernamen wij dat men in het onder-
wijs uit is op schaalvergroting en dat
zou praktisch resulteren in het creë-
ren van een middenkader van lera-
ren, de zogenaamde superleraar, die
dan de rol op zich zou kunnen nemen
van, zo lees ik, stage-mentor, hoofd
van departementen, begeleiding van
de groene scholen en dies meer.

Bovendien zou deze schaalvergroting
kunnen leiden tot het opvangen van
de problemen in verband met de on-
persoonlijke en administratieve reaf-
fectatie. Ik vraag mij af of iemand
die dergelijke maatregelen in ver-
band met die zogenaamde schaalver-
groting in het onderwijs voorstelt ooit
in individuele scholen is gaan luiste-
ren om te weten wat men daar van
denkt. Meent men nu werkelijk dat,
door het creëren van die superleraren
en door die reaffectatie binnen een
groep van scholen, uiteindelijk de in-
dividuele leraar geherwaardeerd zal
worden ? De vraag moet toch wel te-
recht worden gesteld of die schaal-
vergroting door de Minister mis-
schien wordt gezien als een schaal-
vergroting over de netten heen.
Droomt u nog altijd van het fameuze
pluralistische schoolconcept ? Daar-
over hebben wij van u nog geen eens-
luidend antwoord gekregen.

Minister L. Van den Bossche : Neen,
de schaalvergroting is niet netover-
schrijdend.

De heer G. Annemans : Dat is een
belangrijke verklaring. Ik dacht dat
u op dat vlak nog nooit het achterste
van uw tong had laten zien.
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Minister L. Van den Bossche : Toch
wel, al verscheidene keren, maar ik
wil het nog eens herhalen.

De heer G. Annemans : De droom
van de schaalvergroting blijft de
droom van de grote pluralistische
school waarvoor u altijd een warm
pleidooi hebt gehouden. U blijft die
droom nog altijd koesteren. Daar be-
schuldig ik u van. Dat is een politieke
uitspraak en of u dit ontkent heeft
geen belang.

Minister L. Van den Bossche : Niet
elke minister van de Vlaamse Execu-
tieve heeft dromen.

De heer G. Annemans : U niet dus ?
Ik wou juist zeggen : Wivina De-
meester hebben we gisteren al gehad.

Minister L. Van den Brande : Minis-
ters van de Vlaamse regering dienen
rekening te houden met de gemeen-
schappelijke droom.

De heer G. Annemans : Met de col-
lectieve, om niet te zeggen collecti-
vistische droom van de Vlaamse Exe-
cutieve. (Gelach)

De Voorzitter : Mijnheer Annemans,
laat u niet afleiden.

De heer G. Annemans : Het samen-
smelten van het vrij onderwijs, met
alle eenheidstypes en andere types
die u het opdringt, heeft meege-
bracht dat het traditioneel onderwijs
nu reeds het belangrijkste stuk van
zijn kwaliteitslabel heeft verloren.
Dat is een beschuldiging die wij
staande houden. Vandaar steeds op-
nieuw ons alternatief : het traditio-
neel onderwijs zoals het bestond en
zoals wij willen dat het opnieuw zou
bestaan. Uiteraard durft men zich de
vraag niet stellen of de herwaarde-
ring van de leerkracht niet veel te
maken kan hebben met een bepaalde
morele herwaardering van de maat-
schappij en het is ook duidelijk dat
daar niet alleen een opdracht ligt
voor het onderwijs. Onderwijs moet
op de dag van vandaag zoveel moge-
lijk waardenvrij zijn. Hoe kan men
in godsnaam in een onderwijs en in
een maatschappelijk bestel dat totaal
waardenvrij is geworden ervan uit-
gaan dat het de leraar is die de waar-
den moet doorgeven ? Hoe zou men

de leraar positief kunnen herwaarde-
ren wanneer hij wordt geacht om,
waardenvrij, een waardenvrijheid
door te geven ? Maar ja, dit zijn alle-
maal zogenaamde conservatieve
reactionaire thema’s die bij een groot
deel van deze Vlaamse Raad in dove-
mansoren vallen.

Verder wordt in het ontwerp van de-
creet - u had dit wel verwacht -
toch wel erg veel aandacht besteed
aan het migrantenonderwijs, hoewel
ik lees dat u dat thema wel zou willen
laten vallen. Zo wordt er gesproken
over het migrantenonderwijs als een
post die voor de begroting onderwijs
ongeveer neerkomt op 643 miljoen.

Minister L. Van den Bossche : Het
staat afzonderlijk in de begroting in-
geschreven.

De heer G. Annemans : Maar u ont-
kent het niet ? Op pagina 56 van het
verslag geeft u de indrukwekkende
opsomming van wat in het kader van
het onderwijs gepresteerd moet wor-
den voor mensen van, meestal de
derde generatie, die volgens uw theo-
rieën al zo goed als Belg zijn. Zowel
in het secundair als in het buitenge-
woon en het gewoon onderwijs wordt
extra geld uitgetrokken voor het ont-
haal van neveninstromers - ook
w e e r  z o ‘n prachtig Hollands
woord - ; geld voor het bicultureel
onderwijs in Brussel en voor extra
omkadering van het PMS, extra geld
voor de specifieke inspectie en de be-
geleiding, voor de GESCO’s  als in-
terculturele medewerkers, voor hulp-
krachten en tolken in de PMS-centra,
voor de ontwikkeling van leermetho-
dieken en materiaal inzake het Ne-
derlands als tweede taal, voor de or-
ganisatie van cursussen Nederlands
voor deelleerkrachten onderwijs in
eigen taal en cultuur, en ga zo maar
door.

Maar we zijn nog niet rond. Tot pa-
gina 34 terugbladerend, lezen wij dat
naar aanleiding van de wervingsstop
voor PMS en buitengewoon onder-
wijs er zeker niet mag worden ge-
raakt aan de extra omkadering voor
migranten. Zo lezen wij bij projecten
in verband met onderwijsvoorrang op
een meerwaarde van 36 miljoen ge-
scha t  da t  e r  een  p ro jec t  moe t

opgestart worden in verband met de
optimale doorstroming ook naar het
hoger onderwijs van leerlingen uit
het migrantenmilieu ; bij basiseduca-
tie waarvoor 26 miljoen wordt uitge-
trokken, lezen wij dat een cursus
moet worden ingericht voor migran-
ten die hun kennis van het Neder-
lands willen verbeteren.

Minister L. Van den Bossche : Dit
komt bij het bedrag dat normaliter
voor de basiseducatie was voorzien
bij constant beleid.

De heer G. Annemans : Maar ook
het wetenschappelijk onderzoek mag
zijn graantje van de migrantenproble-
men oppikken, zo lezen wij onder
4.2, pagina 47 dat er vanwege onder-
zoekers een prioriteit moet zijn voor
onderwijskundig onderzoek en dat
daar als thema moet worden aange-
sneden - voor het overige is er geen
dirigisme in deze Vlaamse Regering
- integratie van kansarmen en min-
derheidsgroepen in de onderwijs-
structuren of nog een belangrijker
thema, de integratie in het onderwijs
van de bewustmaking inzake de grote
maatschappelijke uitdagingen zoals,
u had het geraden, de multiculturele
samenleving. Kortom, een massa
maatregelen, een massa geld wordt
uitgetrokken voor mensen die toch al
Belg zijn. Zit hierin geen grond van
discriminatie, is het bijna niet godge-
klaagd dat directies die men heeft
warm gemaakt om een nieuw type,
het eenheidstype, in te voeren met al
zijn consumptiemogelijkheden die
daar waren, nu weer merken dat
door de begroting 0,6  ten honderd
gesnoeid wordt op de omkaderings-
normen en dat tegelijkertijd bijna een
miljard besteed wordt aan mensen
die toch reeds Belg zijn, maar nog
geen Belg zijn. Begrijpe wie kan.
Men moet dan na de verkiezingen
niet komen zeggen dat in de onder-
wijsmiddens nu ook al voor het
Vlaams Blok wordt gestemd.

Afsluitend zouden we mogen zeggen
dat de geplande besparingen, waar-
van wij de noodzaak zeker niet be-
twisten, wetend dat inderdaad het
onderwijs ongeveer meer dan 40 pro-
cent van de totale Vlaamse begroting
uitmaakt, dan menen wij toch dat op
het vlak in de besparingen de accen-

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 22
10 juni 1992 Begrotingen 730



Annemans

ten weer totaal verkeerd werden ge-
legd. Men keert niet terug op de stap-
pen, men wil geen paden bewandelen
die hun deugelijkheid hebben bewe-
zen.

Integendeel, men wil verder zoeken
op de paden die dag in dag uit hun
ondeugdelijkheid bewijzen, de paden
van de utopieën die men in het verle-
den heeft nagestreefd en die nu, ein-
delijk gerealiseerd, verder tot het on-
eindige zullen worden doorgevoerd.
Men wil steeds verder gaan, men
keert niet terug, maar men zal een
politiek doordrijven die naar een
dood straatje leidt.

Om die redenen en al de andere ge-
noemde redenen kunnen wij uiter-
aard de begroting door de Vlaamse
Regering inzake onderwijs voorge-
steld, niet goedkeuren.

De Voorzitter : De heer Verleyen
heeft het woord.

De heer 1. Verleyen (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mevrouw en
mijnheer de Gemeenschapsminister,
geachte collega’s, de begroting 1992
van de Vlaamse Gemeenschap komt
pas nu, halfweg 1992, in de Vlaamse
Raad. Het ligt dus voor de hand dat
de ontwerpbegroting die in de zomer
van 1991 werd opgesteld diende te
worden aangepast vooraleer ze door
de nieuwe Vlaamse Executieve kon
worden goedgekeurd en voorgelegd.
Niet alleen zijn de beschikbare gege-
vens verschillend van de toenmalige
uitgangspositie, meteen drong zich
een operatie budgetcontrole op,
maar bovendien is een nieuwe Exe-
cutieve aangetreden, hebben we een
nieuwe regeringsverklaring goedge-
keurd en worden er, dit is logisch,
andere beleidsaccenten gelegd. Dat
is in deze begroting zeer duidelijk.

De financiële impact van het onder-
wijs en haar overdimensionering bin-
nen het globale budget laten echter
niet veel ruimte aan de Gemeen-
schapsminister en het is dus eigenlijk
zijn droeve plicht om zich noodge-
dwongen te beperken.

Waar mogelijk, werd een aanzet ge-

geven tot nieuwe initiatieven die als
het ware uitnodigen tot een ruimer
debat over een allesomvattende on-
derwijsproblematiek, een debat dat
de Minister ons in de Commissie be-
loofde en dat om tal van redenen no-
dig zal zijn, niet alleen omwille van
de financiële aspecten maar zeker
ook omwille van de zorg voor de
kwaliteit van ons onderwijs.

In het regeerakkoord werd duidelijk
gesteld dat de Vlaamse Executieve in
de eerste plaats pedagogische rust
zou brengen in het Vlaams onder-
wijs, en de Minister bevestigde dat
nog eens tijdens het onderzoek in de
commissie. Vandaar ook de bekom-
mernis om continuïteit met wat voor-
afging en de beslissing om dit jaar
eigenlijk geen grote nieuwigheden
door te drukken maar eerder te opte-
ren voor een periode van bezinning
en discussie. Wij kunnen ten volle
achter dit principe staan, te meer
daar de afhandeling van onderwijsde-
creet-  de absolute voorrang kreeg.
Naar verluidt zouden hiermee alle
beslissingen inzake onderwijsomka-
dering  principieel genomen zijn en
niets belet dus de bekendmaking aan
de scholen, zodat het volgend school-
jaar in alle rust kan worden voorbe-
reid en georganiseerd. Dit is een niet
geringe verdienste, ook al heeft ze
tot gevolg dat van vakbondszijde
nogal eens de kritiek wordt geuit dat
e r  geen echte onderhandelingen
meer mogelijk zouden zijn.

Er werd dus geopteerd voor wat men
noemt een constant beleid. Dat bete-
kent niet dat de uitgaven constant
zouden blijven. Integendeel, uit de
cijfers blijkt dat ook wanneer men
zich beperkt tot het verrekenen van
de inflatie en het uitvoeren van de
CAO’s,  de begroting onderwijs toch
flink blijft stijgen, dit jaar met uitga-
ven tot 203,5  miljard frank en wan-
neer men de fiscale lasten verschul-
digd op de eindejaarstoelagen meere-
kent tot 206 miljard frank. Ter infor-
matie : 4 jaar geleden was het basis-
bedrag 167,4  miljard frank.

In het verleden werd datzelfde princi-
pe van constant beleid ook als uit-
gangspunt aanvaard. Dit heeft echter
niet verhinderd dat de eindresultaten
telkens veel duurder zijn uitgevallen

dan datgene wat in de oorspronkelij-
ke begroting was ingeschreven.
Daardoor werd op de nieuwe begro-
ting telkens een nieuwe hypotheek
gelegd. Dat is deels ook waar voor
deze begroting die geconfronteerd
werd met achterstallen sociale zeker-
heid en bedrijfsvoorheffing van voor-
gaande jaren. Het is een positief as-
pect van deze aanpassing van de be-
groting 1992 dat deze tekorten wor-
den weggewerkt, maar het feit op
zich waarschuwt voor overschatting
van de resultaten die men via bespa-
ringen hoopt te realiseren. Wij zijn
derhalve gelukkig dat de Minister bij
de nieuwe opstelling van de begro-
ting rekening heeft gehouden met
een zekere elasticiteit, onder andere
bij het verrekenen van de 0,6  procent
op het aanwendingspercentage van
de omkadering. Het is goed technie-
ken als window-dressing bij de begro-
tingsopmaak achterwege te laten.

Dat brengt ons meteen ook bij de
harde cijfers en hun onloochenbare
waarschuwing. De dienst Begroting
en boekhouding voorspelt - zoals
trouwens andere onderwijsspecialis-
ten onder andere professor Nonne-
man en de SERV bij onveranderd
beleid tegen het jaar 200 een finan-
cieringstekort van 45 tot 65 miljard
frank. Continuïteit en pedagogische
rust mogen dus niet worden geïdenti-
ficeerd met de zaken op hun beloop
laten. U hebt dat begrepen, mijnheer
de Minister. Er werd een audit opge-
start die voorstellen moet formuleren
inzake structurele sanering van de
onderwijsuitgaven. Conform de rege-
ringsverklaring, is het de bedoeling
te komen tot de meest efficiënte aan-
wending van de overheidsmiddelen
binnen het onderwijs.

Wij staan erop dat bij die doorlichting
en tijdens het proces dat tot de be-
sluitvorming zal leiden al diegenen
zouden worden betrokken die op het
terrein binnen het onderwijsfront ac-
tief zijn, dat naar hun mening wordt
gevraagd en ook naar hen wordt ge-
luisterd. Allen die bij het onderwijs
betrokken zijn onderschrijven de
stelling dat naar fundamentele struc-
turele oplossingen moet worden ge-
zocht teneinde, enerzijds, de onder-
wijsuitgaven te beheersen, zonder
dat ieder jaar opnieuw een aantal
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leerkrachten het gevaar lopen hun
job te verliezen en, anderzijds, de
leefbaarheid te garanderen van een
kwalitatief onderwijs op lange ter-
mijn. Deze twee bedenkingen vor-
men de fundamenten voor een en-
thousiast onderwijspersoneel en een
efficiënt onderwijsbeleid. De audit,
die in het vooruitzicht werd gesteld,
dient ter zake voorstellen uit te
werken.

Het verheugt ons dat ondanks de
schaarse budgettaire middelen en de
beperkte beleidsruimte toch een aan-
tal nieuwe initiatieven worden opge-
start. In het regeerakkoord werd te-
recht veel aandacht besteed aan de
sociale en maatschappelijke aspecten
van het onderwijs. Tot onze spijt
moeten wij immers vaststellen dat
ondanks een leerplicht tot 18 jaar nog
altijd te veel kinderen te weinig pro-
fiteren van deze onderwijsinspanning
die de gemeenschap zich getroost.
Vanuit sociaal en maatschappelijk
oogpunt is dit voor ons onaanvaard-
baar. Bovendien is het in deze harde
budgettaire tijden een onvergeeflijke
verspilling. Het past daarop in te spe-
len en ik heb de indruk dat de Minis-
ter dat ook heeft gedaan. Zo werd
onder meer in sectie 35 een nieuw
artikel ingevoegd voor initiatieven in-
zake onderwijsvoorrang. Een aantal
projecten zal tijdens het schooljaar
1992-1993 worden opgestart. Bij deze
projecten vinden wij de volgende
punten terug, met name de vroegtij-
dige diagnose van leerproblemen en
preventie van leerachterstanden, het
zittenblijven ook in het basisonder-
wijs, schoolmoeheid en spijbelen in
zogenaamde probleemscholen bij be-
roepsonderwijs en deeltijds onder-
wijs, doorstroming van migranten
naar secundair en hoger onderwijs,
studiekeuze voor meisjes, enzovoort.

Mijnheer de minister, ik ben het met
u eens wanneer u stelt dat dit alles
moet toelaten de problematiek uit te
diepen in samenwerking met de on-
derwijspraktijk en de PMS-werking
om op die manier te komen tot werk-
zame modellen, die later in andere
scholen bruikbaar zullen zijn. Daar-
mee wordt ingespeeld op een behoef-

te die inderdaad sterk leeft, met na-
me het spontane ontstaan op het ter-
rein zelf van voorstellen ter zake.

De sector van de basiseducatie krijgt
voor 1992 een broodnodige verho-
ging van 26 miljoen om beter te kun-
nen voldoen aan de vraag van lager
geschoolden naar alfabetisering en
sociale en maatschappelijke basisvor-
ming. Tegelijkertijd wordt het aantal
deelnemersuren tot 540.000 opge-
trokken. Op de begroting werd een
krediet van 100 miljoen ingeschreven
- voor drie maanden - ter onder-
steuning van de administratieve di-
recties in het basisonderwijs. De pe-
dagogische kwaliteit van het onder-
wijs kan hierdoor aanzienlijk worden
verbeterd. Principieel zouden wij
kunnen stellen dat het aanvaarden
van het bestaan van een school mee-
brengt dat ook een volwaardig direc-
tie-ambt wordt ingecalculeerd. De
betrekking van directeur is op zich
voldoende zwaar en zinvol in te vul-
len zonder bijkomende belasting van
het lesgeven. Wij zijn dus gewonnen
voor het klasvrij maken van het di-
rectie-ambt. In deze begroting wordt
een eerste stap in die richting gezet.

Wat het fundamenteel wetenschap-
pelijk onderzoek betreft wordt een
aanzienlijke inspanning gedaan tot
herwaardering. Ten opzichte van de
oorspronkelijke begroting 1992 komt
er een meeruitgave van 226 miljoen.
De kredieten van de fondsen voor
fundamenteel onderzoek worden
trouwens op dezelfde manier als de
werkingsuitkeringen van de universi-
teiten geïndexeerd. Daardoor wordt
de terugloop van de voorgaande ja-
ren opnieuw omgebogen.

Voor het eerst wordt nu in een on-
derwijsbegroting een krediet inge-
schreven, weze het in beperkte mate
namelijk 40 miljoen, voor sociale
voorzieningen voor het HOBU. Wij
hopen dat het in de toekomst moge-
lijk wordt dit initiatief volwaardig uit
te bouwen, omdat ongetwijfeld in het
HOBU de nood aan sociale voorzie-
ningen bij de studentenpopulatie in
dezelfde mate of zelfs misschien in
grotere mate aanwezig is dan bij de
universiteitsstudenten. Het wegwer-
ken van die discriminatie moet dus
een zorg zijn, zodra de voorstellen

van de ambtelijke commissie
terrein zijn uitgetest.

OP

Om de nodige budgettaire ruimte te
creeëren waren uiteraard herschik-
kingen  nodig binnen het geheel van
de begroting. Besparen is uiteraard
nooit prettig, maar er is duidelijk een
poging gedaan om bij die besparing
geen lineaire maatregelen te nemen
en ook de kwaliteit van het onderwijs
niet te schaden. Er is allereerst de
kabinetsafslanking. Dit is op zich niet
zo een fenomenaal bedrag, 11,5  mil-
joen, maar het heeft een positief ge-
volg. Het departement van Onder-
wijs, de administratie wordt duidelijk
betrokken bij de beleidsuitstippeling,
wat op zich niet zo vanzelfsprekend
is wanneer men naar het verleden
kijkt. Beide kanten, kabinet en admi-
nistratie, spreken zich bovendien
zeer lovend uit over die samenwer-
king. Dit kan in de toekomst meehel-
pen aan een efficiënter beleid. Het
houdt ook een herwaardering in van
de ambtenaar. Een gedwongen hu-
welijk dat tot nu toe blijkbaar geluk-
kig is. Hoewel sommigen erop kun-
nen wijzen dat de wittebroodsweken
nog niet voorbij zijn.

Bepaalde financiële inspanningen
worden doorgeschoven naar de AR-
GO. De facturen met betrekking tot
het eigen vervoer komt ten laste van
de ARGO-dotatie. De ARGO zal
voortaan zelf het kindergeld betalen
van het contractueel meester-, vak-
en dienstpersoneel. Daarvoor wordt
aan het basisbedrag van de werkings-
middelen van het gemeenschapson-
derwijs een forfaitair bedrag toege-
voegd. De ARGO zelf krijgt de be-
voegdheid om de inkomsten uit de
bijdragen van niet-rechthebbende
leerlingen te verwerven.

Uiteraard, dat kan men nooit vermij-
den, betekent besparen in onderwijs
ook kijken naar de personeelsuitga-
ven, 85 procent van de onderwijsbe-
groting gaat immers naar personeel.
Ik beperkt me hier, omdat collega
Schellens daarstraks daarover uitge-
breid heeft gesproken. Er is de be-
sparingscoefficiënt van 0,6  procent
op het aanwervingspercentage, vorig
jaar niet toegepast, maar twee jaar
terug wel, toen samen met de denata-
liteit. De Minister deed echter de be-

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 22
10 juni 1992 Begrotingen 732



Verle yen

lofte de minimumpaketten integraal
te bewaren, zodat ten opzichte van 2
jaar geleden geen pas wordt terug ge-
zet.

Er is de kwestie van het ziekteverlof,
maar daaraan wordt de mogelijkheid
gekoppeld om het uurrooster met
een zekere soepelheid toe te passen
zodat vervanging kan gebeuren met
eigen mensen van de school en dat
wel onmiddellijk. Dat komt het opti-
maal gebruik van de lestijden ten
goede en vermijdt administratieve
rompslomp.

Het aantal detacheringen zal worden
bekeken, naar ons gevoel terecht.
Heel wat detacheringen worden inge-
schreven op de begroting onderwijs,
terwijl de diensten voor een ander
departement worden gepresteerd.
Dit leidt tot een vertekend beeld
wanneer men begrotingen van de
verschillende departementen verge-
lijkt.

Het deeltijds kunstonderwijs heeft de
jongste jaren een explosieve groei ge-
kend, tot 10 procent nieuwe leerlin-
gen. De inschrijvingsgelden werden
aangepast. Ook wij zijn de mening
toegedaan dat het deeltijds kunston-
derwijs een supplementaire noodza-
kelijke opvoeding en vorming kan
meegeven aan jongeren en volwasse-
nen, te meer omdat de muzische vor-
ming de laatste jaren in het secundair
onderwijs nog al wat terrein heeft
moeten prijs geven. Voor volwasse-
nen komt dit onderwijs tegemoet aan
de wil om zich verder te vervolma-
ken, de respectabele wens om zinvol
zijn vrije tijd te vullen. Als het dus
enigszins mogelijk is, bieden wij dus
ook liefst dit onderwijs gratis aan.

Bij budgettaire moeilijkheden echter,
moet men helaas keuzes maken en
zijn er een aantal argumenten die
pleiten voor het systeem van inschrij-
vingsgeld zoals dat nu werd uitge-
werkt. In vergelijking met het buiten-
land is het inschrijvingsgeld laag. De
doorlichting van het leerlingenbe-
stand toont aan dat veel buitenland-
se, vooral Nederlandse, leerlingen
zich inschrijven. Ze betalen wellicht
meer verplaatsingskosten dan ze zul-
len bij-

dragen aan inschrijvingsgelden. Het
feit dat die bijdrage laag wordt ge-
houden voor de jonge leerlingen en
de compensaties voor oudere werklo-
zen, bewijst dat men gepoogd heeft
de meest rechtvaardige oplossing te
vinden. Wij aanvaarden het in de ge-
geven omstandigheden als een eer-
baar voorstel.

In de PMS-sector komt er een selec-
tieve aanwervingsstop. Wij juichen
dat niet toe. Wij hebben wel begrip
voor de achterliggende idee wanneer
de Minister stelt het takenprofiel van
de PMS-centra opnieuw te willen
doorlichten vooraleer nieuwe aan-
wervingen te doen. Het is inderdaad
zo dat de veelheid van de huidige
opdrachten van de PMS-centra, ook
op alle leerlingen toegepast, het on-
mogelijk maakt de probleemgeval-
len, die echt behoefte hebben aan die
PMS-steun, zinvol te begeleiden. Wij
willen daarom graag ingaan op het
voorstel van de Minister, om op-
nieuw, in de huidige tijdsconstellatie
en gekaderd in het ruim debat over
onderwijs en opvoedingsprocessen,
het PMS-centrum te herwaarderen.

Tenslotte wil ik ook even stilstaan bij
het buitengewoon onderwijs, meer
bepaald bij de toegang tot het type
8. Ik heb al gesteld dat problemen in
het onderwijs vaak hun oorsprong
vinden in de prilste jeugd, vaak bij
de overgang van kleuter naar lager
onderwijs. Een leerachterstand in het
eerste studiejaar heeft vaak tot ge-
volg dat leerlingen later in het lager
onderwijs terechtkomen in het bij-
zonder onderwijs, zonder dat ze nog
ooit naar het gewoon onderwijs te-
rugkeren. De maatregelen die de Mi-
nister voorstelt moeten inderdaad
een budgettair surplus opleveren dat
ontstaat door het verschil in omkade-
ring tussen het buitengewoon onder-
wijs en het gewoon onderwijs. Maar,
de voorstellen dragen ook in zich dat
het makkelijker moet worden om te-
rug te keren naar het gewoon onder-
wijs. Weliswaar moet er aan worden
toegevoegd dat vroegtijdig opsporen
van leerachterstanden daarbij be-
langrijk is om alle kansen voor het
kind te bewaren. Deze problematiek
sluit dus nauw aan bij wat ik daarnet
vertelde over de nieuwe taakom-
schrijving van de PMS-centra. Goed

toegepast kan ze echter tegelijkertijd
besparend zijn en verbetering van de
kwaliteit van ons onderwijs tot gevolg
hebben. In dit verband kan trouwens
ook de vraag worden gesteld of niet
ook verstandelijk begaafde kinderen
die een fysische handicap hebben,
meer gebaat zouden zijn met de in-
schakeling in het gewoon onderwijs.
Ervaringen in het geïntegreerd on-
derwijs geven alleszins positieve sig-
nalen daaromtrent zowel van de leer-
lingen met een handicap als van de
andere leerlingen en van de leer-
kracht.

De uitvoering van het decreet van 12
juni 1991 inzake het universitair on-
derwijs en het wetenschappelijk on-
derzoek heeft een weerslag op de be-
groting 1992. De universiteiten ge-
nieten van het voordeliger financie-
ringsorganisme dat in dat decreet
werd ingeschreven. In 1991 werd er
bespaard op de kostprijs per student
en werden de werkingskosten niet
geïndexeerd. Er werd 1 procent min-
der geïndexeerd voor de verrekening
van de loonkost. Nu worden dus,
voor het eerst sinds jaren, de wer-
kingskredieten van de universiteiten
volledig geïndexeerd.

Hetzelfde kan worden gezegd van de
kredieten die te beschikking worden
gesteld van het fundamenteel weten-
schappelijk onderzoek, waarmee de
door de vorsers sterk berkritiseerde
terugloop van de middelen voor fun-
damenteel onderzoek wordt gestopt.
Overeenkomstig het regeerakkoord
wordt hiermee een aanzienlijke bud-
gettaire inspanning voor dat funda-
menteel onderzoek geleverd. Met-
eeen wordt een belangrijke stap gezet
om de achterstand van Vlaanderen
ten opzichte van andere Europese
landen geleidelijk weg te werken.
Ook hier vertrekt men van de filoso-
fie dat men dringend toe is aan het
uitwerken van een lange-termijnvi-
sie. Men wil daarmee rond zijn tegen
1993 om ze bij de begroting 1994 vol-
op te gebruiken. Een moeilijkheid
blijft uiteraard de spreiding van de
bevoegdheden over federale staat en
gemeenschap. De coördinatie binnen
de Vlaamse Gemeenschap van al wat
op vlak van wetenschappelijk onder-
zoek gebeurt, is op zich al geen ge-
makkelijke klus, harmonise-
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ren met het federaal niveau zal wel-
licht een wetgevend initiatief vragen
rond artikel Gbis, 9 3 van de bijzonde-
re wet. Ook hiervoor kan in de aan-
gekondigde studieronde naar een
passende oplossing worden gezocht.
De beleidsbrief van de Minister zet
al een aantal krachtlijnen uiteen. Het
komt er nu op aan daar een werkbaar
model uit te distilleren.

Het belang van een doordacht weten-
schapsbeleid kan niet worden onder-
schat. Het wetenschappelijk en tech-
nologisch onderzoek speelt een zeer
grote rol in de maatschappelijke en
economische ontwikkeling van een
land. Naar ons gevoel zijn er drie gro-
te domeinen waar het beleid van de
voorbije jaren moet worden voortge-
zet en versterkt : het fundamenteel
onderzoek, wat op de eerste plaats
een opdracht is van de universitei-
ten ; het onderzoek naar maatschap-
pelijke problemen en problemen van
de derde wereld, humane weten-
schappen en de kwaliteitsaspecten
van het leven zoals gezondheidsrisi-
co’s, energie en grondstoffenbespa-
ring, alternatieven voor milieuvernie-
tigende produkten en processen ; en
tenslotte het onderzoek dat moet lei-
den tot een versterking van het eco-
nomisch weefsel.

Hoe onze maatschappij er in de toe-
komst zal uitzien, hangt voor een
stuk af van de technologische en we-
tenschappelijke keuzes die wij van-
daag maken en die keuzes zijn niet
neutraal of waardenvrij. Vandaar,
naar ons gevoel, de nood aan een
benadering van technologie en we-
tenschap, met oog voor alle maat-
schappelijke aspecten, en geïnte-
greerd in het technologisch onder-
zoek zelf. Dat vraagt om degelijke en
efficiënt werkende beheersorganen
en om een systeem van evaluatie van
de onderzoeksprojecten door onaf-
hankelijke experten  waarin ook het
maatschappelijk belang van deze pro-
jecten wordt ingecalculeerd, liefst
door wie er het dichtst bij betrokken
is. Wij denken dan aan vakbonden,
milieuorganisaties en verbruikersor-
ganisaties. Wij zijn het eens met de
Minister dat er werk dient te worden
gemaakt van een degelijke weten-

schapsvoorlichting en -verspreiding
bij het groot publiek.

Last but not least zijn er garanties
nodig voor de loopbaan van de we-
tenschappelijke onderzoekers, zodat
ze niet langer naar het buitenland
moeten trekken om de onderzoeks-
wereld te verlaten.

Als dat inderdaad gebeurt, verliest
Vlaanderen telkens opnieuw een zeer
zware investering met het mogelijk
rendement op langere termijn. Er
dient dus naar middelen te worden
gezocht om onze mensen hier te hou-
den. Zowel de overheid als de indus-
trie moeten hier investeren. Ik neem
echter aan, mijnheer de Voorzitter
van de Vlaamse Executieve, dat later
in de commissie die discussie kan
worden gevoerd. In afwachting kan
het project binnen de begroting 1992
op het vlak van wetenschapsbeleid
onze goedkeuring wegdragen.

Wat de middenstandsopleiding en
landbouwopleiding betreft, kan ik
kort zijn, mijnheer de Voorzitter,
omdat u verwees naar het regeerak-
koord ter zake stellende dat het pas
opgestart VIZO-initiatief in een con-
tinu beleid wordt benaderd. Uiter-
aard zijn wij het ermee eens dat de
effectieve start op het terrein dient
te worden geëvalueerd en dat op dat
ogenblik passende conclusies kunnen
getrokken worden voor eventuele
bijsturing.

Tenslotte, de beroepsopleiding die
ressorteert onder de Gemeenschaps-
minister van Tewerkstelling en Socia-
le Aangelegenheden. Ook hier komt
het er in de eerste plaats op aan om
de ingeslagen weg te blijven bewan-
delen. Ondanks een kredietvermin-
dering  aan de VDAB worden de mo-
gelijkheden niet teruggeschroefd
dank zij de samenwerkingsovereen-
komst met het bedrijfsleven. Hetzelf-
de kan worden gezegd voor de in-
spanningen voor risicogroepen, meer
bepaald voor langdurig werklozen en
laaggeschoolden. Het kan alleen
maar positief ervaren worden dat er
is gezorgd voor eigen ontvangsten,
zowel via de inbreng van het bedrijfs-
leven als via de steunprogramma’s
van de EG. We zien met belangstel-
ling uit naar nieuwe projecten, zoals

de weerwerkantennes in de VFIK-ge-
meenten in de vorm van werkerva-
ringsplaatsen. De VDAB heeft een
specifieke taak voor de her- en bij-
scholing en heeft daarbij een instru-
mentarium uitgebouwd dat opleiding
toelaat rechtstreeks afgestemd op de
tewerkstelling in de industrie. Hoe-
wel anders staat deze opleiding toch
zeer dicht bij wat wordt gerealiseerd
in heel wat richtingen voor sociale
promotie. Het onderwijs voor sociale
promotie is dringend aan evaluatie
toe. Het is dus aangewezen dat op
dat ogenblik de twee vormingsinstru-
menten op elkaar worden afgestemd,
zodat sociale promotie en beroepsop-
leiding complementair ageren. Voor
het onderwijs zit hierin misschien een
mogelijkheid om reaffectaties en uit-
stapmogelijkheden uit het zuiver on-
derwijs op een zinvolle en budgettair
verantwoorde manier te realiseren.

Tot besluit : de materies onderwijs,
beroepsopleiding, wetenschappelijk
onderzoek zijn heel belangrijk voor
de ontplooiing van elk individu en
voor de maatschappij waarin het zich
beweegt. De begroting bewijst dat de
Executieve zich daarvan ten volle be-
wust is. Ondanks de budgettair zeer
moeilijke situatie krijgen de deelge-
bieden hun rechtmatig deel van de
koek : meer dan de helft van de tota-
le begroting.

Ook wij hadden in betere omstandig-
heden meer gewild en meer ge-
vraagd. Er blijft immers nog heel wat
werk te doen en wij hopen daarom-
trent onze visies te kunnen formule-
ren, zowel inzake onderwijs als inza-
ke wetenschapsbeleid bij de verdere
vormgeving van het regeerakkoord.
Tussen droom en mogelijkheid staat
echter de budgettaire orthodoxie.
Wat voorligt, krijgt daarom ten volle
onze steun. (Applaus)

De Voorzitter : Minister Van den
Brande heeft het woord.

Minister L. Van den Brande : Mijn-
heer de Voorzitter, eerst zal Minister
Van den Bossche antwoorden en ver-
volgens zullen we antwoorden op de
vragen die betrekking hebben op we-
tenschapsbeleid.
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REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De Voorzitter : Hiermede zijn wij
aan het einde gekomen van onze
werkzaamheden voor deze voormid-
dag.

Wij komen deze namiddag om 14.15
uur opnieuw bijeen om onze agenda
verder af te handelen.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
13.10 uur.
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